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Államvizsgák, avagy 
védjük meg 

a diplom ánkat
II. emelet 203-as szoba. E n y 

h e  dohányfüst, kissé fülledt 
.meleg, divatos szoknyák, fél- 
. recsúszott nyakkendők, dosz- 
sziék és jegyzetek. Folyik a 
végzett tanár szakosok állam- 

, vizsgája. A kérdezők fesztele
nek. a kérdezettek is nyugodt- 
nak látszanak. Igazi vizsga
drukknak nyoma sincs. A fe
lelősök keresik a szavakat, 
próbálnak kerek egész mondá
tokban beszélni. Mindenki ér
zi, hogy ez nem egy egyszerű, 
egyszeri megméretés. Az okta
tók, akik az asztal másik ol
dalán ülnek, évek óta ismerik, 
tanítják, figyelik a vizsgázó
kat. Mindenkiről van már egy 
kialakult kép, s ez vizsga után 
sem nagyon változik. A mai 
felelők nagyrészt a szak elis
mert hangadóihoz, legtehetsé
gesebb hallgatói közé tartoz
nak. Meg is kapják a megér
demelt ötösüket. Nem kell 
többé vizsgákra járni. Micso
da öröm. Öröm? Ezzel az utol
só vizsgával valami visszavon
hatatlanul befejeződött. Bár
milyen tanulásba kezdenek is, 
a továbbiakban soha sem lesz
nek többé valóban diákok. 
Azok, az idő múltával minden
ki számára szentimentálisán 
legendás egyetemi évek, ezzel 
a kedves kényelmetlen mozzaf 
nattal végleg befejeződtek.

— Miért k e l l  a v é g z ő s ö k n e k  
o ly a n  tá r g y a k b ó l  is  i s m é t  
v iz s g á z n iu k ,  a m e ly e k b ő l  e g y 
s z e r  m á r  s z ig o r la to z ta k  — k é r 
d e z e m  E r d e i  ta n á r  ú r tó l?

— A mostani ' úgynevezett 
komplex diplomavédési rend
szer úgy 8—10 éve van ér
vényben. Elképzelhető, hogy 
néhány év múlva, az új fej
lesztési koncepció szerint' más
ként lesz. Én az. ilyen jellegű 
vizsgáztatás hasznát abban lá
tom, hogy a hallgatókat a már 
esetleg elfelejtett anyag átis
métlésére, újratanulására ösz
tönzi. Ez segíthet abban, .Hogy 
teljesebb tudással kerüljenek 
ki az egyetemről. Egyébként 
azoknál, akik pg-ből írtak dip
lomamunkát, csak a dolgozat
hoz kapcsolódó kérdéseket fe
szegettem. Ez tehát ténylegesen 
a szakdolgozat védésének te
kinthető. Aki más tárgyból írt 
szakdolgozatot, az egy tételből. 
felelt. Ez történt a pg-sekkel' 
is a másik két vizsgatárgynál..

— A z  á l la m v iz s g a  m e k k o r a  
t e r h e t  j e l e n t  a v i z s g á z ta tó n a k ?

— Nézze ezeket a dolgozato
kat! Megvan vagy ötszáz ol
dalnyi anyag. Ezt mind el kel
lett olvasnom, és úgy kérdez
nem belőle, hogy a hallgatótól 
a legfontosabb problémákra 
kimerítő választ kapjak.

A végzettek néhány perc 
múlva kézbe kapják a diplo

májukat. Egy összehajtott mű
bőr borítású kartonlap, ame
lyet az ember otthon eltehet a 
szekrény mélyére, s amely 
ezek után feleslegessé teszi azt 
az Utat, amelyet minden vizs
gaidőszak előtt megtesznek a 
hallgatók a dékániba az in
dexekért. Az egyik barátom az 
ilyesmire azt szokta mondani, 
hogy aki A-t mond, az mond
jon GYÖT-t is. Vagyis, a dol
gok valahogyan mindig bevég
ződnek.

Tolnai János
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Grósz Károly 
az egyetemen

Az általános kar 3-as szá
mú pártalapszervezetének ven
dége volt október 18-án Grósz 
Károly, az MSZMP Budapes
ti Bizottsága első titkára, a 
Politikai Bizottság tagja.

A kétórás találkozón a ven
dég először az előzetesen fel
tett 22, majd a helyszínen el
hangzott 3 kérdésre felelt. Az 
elhangzottak felölelték az ak
tuális politika kérdésköreit.

Egyetemről, szakkollégiumról

Pártaktíva-értekezlet
Egyetemünkön október 14-én 

aktívaértekezletre került sor, 
melyen S z a r v a s  L á s z ló  pb-tit- 
kár tartott előadást aktuális 
politikai kérdésekről.

Országos ügyekről szólva 
Szarvas László elmondotta, 
hogy a gazdasági helyzet és a 
közhangulat kevésbé kedve
zően alakul, mint ahogyan ar
ra a kongresszus idején szá
mítottak.

A felsőoktatás fejlesztésének 
kilátásai is nehezedtek, mert 
az 1981-es politikai bizottsági 
állásfoglalás óta megnehezül
tek a körülmények, akadozik a 
végrehajtás. A felsőoktatásra 
fordított anyagi eszközök reál
értékben csökkennek. így arra 
sem számíthatunk, hogy a pe
dagógusok és a kutatók köz
ponti béremelése után a felső
oktatásban dolgozók is sorra 
kerülnek a közeljövőben. A 
nehézségeket a gazdálkodási 
kötöttségek oldásával és a bel
ső tartalékok mozgósításával 
lehet és kell némileg ellensú
lyozni. Ilyen körülmények kö
zött is elengedhetetlen feladat

az egyetemfejlesztési terv tar
talmi megvalósítása.

Szarvas László tájékoztatott 
arról, hogy a IV. országos 
szakkollégiumi találkozó ösz- 
szességében hasznos, jó, tá
mogatandó rendezvény volt és 
fontos társadalmi kérdésekkel 
foglalkozott. Azonban az a vé
leménye, hogy egyes előadói és 
hozzászólói zavaros, tudo
mánytalan, antimarxista és 
szélsőséges nézeteket is meg
fogalmaztak. Nem ért egyet 
azokkal, akik problémamen
tesnek ítélik a találkozót, de 
azokkal sem, akik egyes szél
sőséges hozzászólásokra hivat
kozva az egész rendezvényt és 
a kollégiumot elítélik, az el
lenzék gyűjtőhelyének tekin
tik. Szarvas elvtárs felvetette 
a kérdést, hogy hogyan kell 
értelmezni a kollégium auto
nómiáját. Ugyanakkor véle
ménye szerint a legfontoiabb 
feladat a szélsőségek elszigete
lése és az alkotó párbeszéd.

Az aktívaértekezlet egyéb 
témáira lapunkban visszaté
rünk.

Szépségkirálynő-jelölt 

egyetemrőla z
Főleg az elsőévesek közül 

bizonyára többen ismerős ar
cot fedeztek föl a Miss Ma
gyarország döntőjében. Nos, 
nem volt tévedés, érzékcsaló
dás, valóban egy csinos társu
kat láthatták a fináléban. Ho
gyan is vezetett ide az út, mi
lyen volt a szépségkirálynő- 
választás belülről, erről be
szélgettünk Terjánszki Terényi 
Zsuzsával.

— M ily e n  e lh a tá r o z á s o k k a l  
n e v e z t é l  be  a v e r s e n y r e ?

— Azt hiszem, elsősorban a 
kalandvágy vezérelt, kíváncsi 
voltam, meddig juthatok el. 
•De nem volt ez ilyen határo
zott elképzelés még a jelent
kezés előtt. Az utolsó pil
lanatban küldtem egy exp- 
resszlevelet, abban még a kért 
egész alakos fénykép sem volt 
benne, de sikerült, behívtak 
az előzetes kiválasztásra.

— H o g y a n  z a j lo t t  le  a  k i v á 
lo g a tá s  a z  e le jé n ?

— Úgy tudom, összesen 
2300-an jelentkeztünk, ebből a 
levelek és. fényképek alapján 
hatszázat választottak ki, akik 
ajintjulhattak az országszerte 
megrendezett, úgynevezett elő
választásokon. A mi fordulónk 
az Átriumban zajlott le. Egy 
héttagú zsűri'elé kellett hár
masával bevonulnunk, utcai 
ruhábán. Megkérdezték hány 
évesek vagyunk, mi a foglal
kozásunk, a hobbink, majd 
néhány lépést kellett táncolni, 
ami szerintem elég idétlen 
dolog volt. Ez alapján döntöt
ték el, ki jut tovább. Fontos 
még, hogy mindezek előtt alá 
kellett írni egy szerződést a 
Magyar Médiával, ami a ne
vezés alapvető feltétele volt.

— I n n e n  to v á b b ju to t tá l ,  m i  Délután már az Átriumban
k ö v e t k e z e t t  e z u tá n ?  gyakoroltuk, hogyan kell for-

— Szeptember 6-án volt az dúlni, lépni stb. Magán a ver- 
elődöntő. Délelőtt a Luxus senyen egy saját estélyi ruhá- 
Áruházban vettünk részt egy ban, majd egy- és kétrészes 
divatbemutatón ahol profi fürdőruhában kellett kivonul- 
manokenek mellett mutatkoz
hattunk be saját ruháinkban. (F o ly ta tá s  a 7. o ld a lo n .)

Káderfeladatok tanév során
Sok a káderfejlesztési fel

adat a tanévben. Ez az egyik 
legfontosabb területe az in
tézményfejlesztési munkála
toknak. E feladatok a követ
kezők:

O A hagyományos káder
feladatok ellátása. Ide 
tartoznak az oktatói kitünte

tések, előléptetések.

0 1985. október 31-ig kell 
elkészíteni az egyetem öt
éves káder-utánpótlási tervét, 

amelyben a minisztérium ki
nevezési, illetve megbízási ha
táskörébe tartozó vezetők 
utánpótlása szerepel. Minden 
vezetői helyre több jelöltről 
kell gondoskodni. A tervet az 
egyetem társadalmi szerveivel 
egyetértésben kell elkészíteni.

© 1986. március 31-ig kell 
elkészíteni az egyetem 

középtávú átfogó káderkép
zési és káderutánpótlási ter
vét. Ezzel egyidejűleg kell el
készíteni az oktatók egyéni 
képzési és káderfejlesztási ter
vét Ez szorosan kell, hogy 
kapcsolódjon az egyetem ku
tatási és képzésfejlesztési ter
véhez, elsősorban a tananyag
fejlesztéshez. A terv a társa
dalmi szervekkel egyetértés
ben az egyetemi tanács által 
került jóváhagyásra.

Az oktatói minősítések 
elkészítése. E tekintetben 

komoly lemaradásai vannak 
egyetemünknek.

Megalakult az egyetemi 
szintű káderbizottság, amely 
koordinálja ezeket a munká
latokat, különösen a második 
és harmadik pont alatti fel

adatokat. Irányelveket dol
goz ki az egyéni káderfej
lesztési terv kidolgozásához. 
Így az egyetem azonos szel
lemben munkálkodhat e te
kintetben.

Az egyetemi szintű káder
bizottság tagjai a dékánok, a 
pb-titkár; az szb-titkár, a sze
mélyzeti csoport vezetője. A 
bizottság vezetője a rektor. 
Meg kell jegyezni, hogy a ké
szülő káderfejlesztési tervek
nek már messzemenően az in
tézmény fejlesztési tervére kell 
épülnie.

© Országos szinten is fog
lalkoznak az oktatói kö
vetelmények rendezésével, 

korszerűsítésével. A cél e te
kintetben az, hogy a tíz évvel 
ezelőtt kialakított rendszer 
jobban igazodjon a konkrét 
körülményekhez, az intéz
ménytípus speciális körülmé
nyeinek figyelembevételével.

A Művelődési Minisztérium 
a feladat elvégzésére bizottsá
gokat hívott össze. A gazdasá
gi felsőfokú oktatási intézmé
nyek rendszerét vizsgáló albi
zottság vezetője egyetemünk 
rektora, Csáki Csaba. Tagjai 
még az albizottságnak Magyari 
Beck István, Kollár Zoltán, 
Kollarik Amália. A bizottsá
gok valamennyi intézménytí
pusban vizsgálják az oktatók
kal szembeni általános köve
telményeket. Az általános kö
vetelményrendszer-kidolgozás 
után kerül sor az intézmény- 
típusoknak megfelelően a spe
ciális követelmények kimunká
lására.

II. E.

Meghívó
A dolgozók és a hallgatók részvételével ünnepélyes 

megemlékezést tartanak a nagy októberi szocialista for
radalom 68. évfordulója alkalmából a Makarenko utcai 
kollégium dísztermiben 6-án 2 órakor. Ünnepi beszédet 
mond Révész Ferenc, a Filozófia ..tanszék docense, a II. 
pártalapszervezet titkára. Az ünnepi műsort az Egyete
mi Énekkar szolgáltatja.

Felhívás!

A  föídrengéskárosuitakért
Egyetemünk KlSZ-bizottsá- 

ga úgy ítéli meg, hogy KISZ- 
szervezetünknek, az egyetem 
hallgatóinak, oktatóinak és 
dolgozóinak is illik csatlakozni 
a berhidai, peremartoni föld- 
rengéskárosultak megsegítésé
re zajló társadalmi akcióhoz. 
KISZ-bizottságunk és egyete
münk polgárai azonban nin
csenek abban az anyagi hely
zetben, hogy az akció számlá
jára készpénzt utaljanak át. 
Úgy érezzük azonban, hogy az 
újjáépítés költségeitől sújtott 
károsultak, köztük a fiatalok, 
a gyermekes családok számá
ra segítséget nyújthatunk.

Ennek érdekében egyrészt 
felkérjük a KISZ-szervezethez 
tartozó klubokat, tevékenység

centrumokat olyan, a károsul
tak javára meghirdetett ren
dezvények szervezésére, me
lyeknek az e célra befolyt 
plusz bevételét átutalhatják 
nekik.

Másrészt kérjük egyetemünk 
hallgatóit, oktatóit, dolgozóit, 
hogy fölöslegesnek ítélt, de jó 
állapotban lévő könyveiket, le
mezeiket, játékaikat stb. a kö
vetkező néhány hét során 
gyűjtsék össze az egyetem 
KISZ-bizottságára a berhidai, 
peremartoni fiatalok, gyerme
kek, ifjúsági intézmények szá
mára.

A cselekvő szolidaritást elő
re is köszönjük!

KISZ-bizottság

Tanárvéleményezés

Fényképezte: Nagy Gábor

A kereskedelmi kar taná
csa idei első ülésén a kari 
munkaterv és több más ak
tuális ügy megvitatása mel
lett értékelte az oktatók má
jusi hallgatói véleményezésé
nek tanulságait. Az eredmé
nyek részletes elemzésére nem 
kerülhetett sor, hiszen az 
egyetemi szintű véleménye
zésbe ezúttal igen kevés ke
reskedelmi kari oktató került 
bele.

Így is komoly tanulság 
azonban — mint azt Kolla- 
rik Amália dékán hangsú
lyozta —, hogy míg a diákok 
pozitívan értékelték például 
az oktatók szakmai felké
szültségét, addig igen nega

tív értékelést adtak két kér
désre: „Mennyire ösztönöz az 
oktató rendszeres, önálló 
munkára?”, és „Mennyire 
alakult ki jó emberi kapcso
lata a diákokkal?”. Ez elgon
dolkodtató jelzés, annál is in
kább. mivel a diákok szem
látomást felnőtt módon, kor
rekten, felelősségteljesen és 
körültekintően készítették el 
az értékeléseket — emelte ki 
a dékán.

Félévkor a Nyelvi Intézet 
oktatóinak értékelésére kerül 
sor, melyet év végén — 
kontrollként — a többi tan
szék oktatóinak újabb érté
kelésével együtt megismétel
nek. — s



A kollégiumi helyszűke 
újabb fejleményei

Az a hír járja, hogy több 
kollégiumban lakó oktatónk
nak sürgősen ki kell költöznie. 
Mint Harmath Zsigmonditól, az 
egyetem kollégiumi feleló'sétől 
megtudtuk, a rektori tanács 
döntött úgy, hogy kollégiu
munkból a nem igazgatóként 
Vagy nevelőtanárként bentlakót 
oktatóknak december 31-ig ki 
kell költözniük. A Művelődési 
Minisztérium egy 1984-es ál
lásfoglalása szerint egyáltalán 
nincs arra lehetőség, hogy ok
tató -— ha nem nevelőtanár 
vagy kollégiumigazgató — kol
légiumban lakjon. Az érintett 
8 fő (Sándor Péter tud. szoc. 
tanszék, Kiss János szoc. vál
lalat tud. csop., Gondola Zol

tán MSZI, Szántó István a IX. 
kerületi KISZ-biz. alkalma
zottja, Boza István szerv, t., 
Hegyi Margit szerv, t., és Nagy 
Róbert szerv, tanszék), tehát 
eddig is rektori engedéllyel, 
méltányosságból. . lakhatott 
bent.

Harmath Zsigmond hozzátet
te mindehhez, hogy ez az in
tézkedés nyilván nem oszt 
vagy szoroz a rossz kollégiu
mi ellátottság javítása terén. 
A legerősebb kényszert a dön
tés meghozatalára az jelentet
te, hogy a január elsejétől 
egyetemünkön tanuló 15 ame
rikai egyesült államokbeli diák 
elhelyezésére egyszerűen nem 
kínálkozott más lehetőség.

Ausztria-est
Elsők lettek a IV. éves külgazdosok

; Október 10-én került sor az 
Ausztria-est rendezésére a 
Ráday Kollégiumban. Dél
után 5 órakor kezdődött 10 
csapatta! az Ausztria-vetél- 
kedő. Az angol, francia, USA, 
NSZK nemzeti estek után 
Ausztria politikai, gazdasági 
és kulturális életével ismer
kedhettek meg a résztvevők, 
a Körösi Csorna Sándor 
KISZ-alapszervezet szerve
zésében. A zsűri tagjai Palán
kat Tibor (a vil. gazd. tan
szék vezetője), Kreskay Fe
renc (a nemzetközi tanszék 
vezetője), Gál Péter (a vil. 
gazd. tanszék munkatársa) és 
Gregor Mayer (a német tan
szék munkatársa) alkották. A 
9 fordulós vetélkedőben min
den évfolyam és szak képvi
seltette magát (három elsős

is volt) és csapatot küldött a 
CHEMOKOMPLEX külkeres
kedelmi vállalat, a budapesti 
német nyelvű gimnázium, kü. 
lön csapata volt az AIESEC- 
nek és az instruktoroknak. 
Az elsők a IV. éves külgaz
dosok lettek, a „legszimpati
kusabb csapat” különdíját az 
instruktorok kapták. A vetél
kedő szüneteiben a résztve
vők izgalmukat és étvágyu
kat csodálatos osztrák ételkü
lönlegességekkel, szendvi
csekkel csillapíthatták. A ke
mény versengés után sramli
zene és tánc következett No- 
vák Mari és Nagy Sanyi, a 
két táncoslábú instruktor 
közreműködésével, majd
filmvetítés (Ausztriáról) és 
diszkó került terítékre.

— Franyó —

Gazdasági és politikai jövőképünk
A Társadalomtudományi modernizáció, gazdasági és po- 

Klub politológiai klubjának litikai jövőképünk” címmel 
következő vendége, Lengyel beszélget velünk. Minden ér 
László október 28-án hétfőn deklődőt szeretettel meghí-
,1!) órakor a Makarenko utcai 
színházteremben „Féloldalú

vünk!
Társadalomtudományi Klub

Felhívás választásra!
A hallgatói érdekképviselet 

fontos tényezőjeként 1982 óta 
egyetemünkön a kari és az 
egyetemi tanácsok hallgatói 
tagjait — a hazai felsőoktatás
ban az elsők között — hall
gatói alapon, a „mindenki vá
lasztó és választható” elv sze
rint, közvetlen választás útján 
évente bízzák meg. Jelenleg 
a kari tanácsokban szakon
ként 2—2, az egyetemi ta
nácsban pedig közülük karon
ként 2—2 hallgató dolgozik. 
E rendszer alapelvén nincs ok 
változtatni, az egyetemi ta
nács hallgatói tagjai számá
nak emelése régi igényünk, a 
rendszer gyakorlati működésén 
pedig javítani szükséges.

Elérkezett a választások ide
je! Lebonyolításukra az egye
temi KISZ-bizottság álláspont
ja a következő:

1. A választásra az idén no
vember elején, közepén az ér
vényes alapelv szerint vala
mennyi hallgató közvetlen 
részvételével kerüljön sor.

2. A tanácstagokra a jelö
lést szakfórum vagy más, 
nyilvános szakrendezvény vé
gezze megfelelő előkészítés

után a lehető legszélesebb 
részvétel mellett. E rendez
vényen célszerű az eddigi ta
nácstagoknak írásban vagy 
szóban beszámolni a tanácsok 
és benne a saját munkájukról.

3. A jelölés és a választás 
előkészítését a KlSZ-szakve- 
zetőségek és a jelenlegi ta
nácstagok együttesen végez
zék. Célszerű a hallgatói párt
csoportok, illetve a különböző 
tevékenységcentrumok adott 
szakhoz tartozó tagjainak 
részvétele.

4. Mivel az egyetemi tanács
ban a hallgatói tagok nem ki
fejezetten a szak, hanem az 
összegyetemi diákság érdeke
it is képviselik, különösen 
egyetemi tanácstagnak célsze
rű a szélesebb egyetemi köz
életben is jártas, például egye
temi szintű közéleti, közműve
lődési stb. munkát is végző, 
felkészült hallgatókat jelölni.

5. A választás kulcsfontos
ságú eleme minden fázisában 
a lehető legszélesebb nyilvá
nosság biztosítása, melyhez a 
KISZ-bizottság is segítséget 
nyújt.

KISZ-bizottság

Teremfoci

A fr ik a  K u p a
Teremfoci tornát szerveznek 

az egyetemen tanuló afrikai 
diákok. Négy-hat fős csapatok 
jelentkezését várják (nevezési 
díj 30 Ft), a meccsek a Kinizsi 
kollégiumban lesznek novem
ber első hetétől november vé
géig esténként. Rész'etes tájé
koztató a lebonyolítás rendjé
ről a kollégium portájánál el
helyezett plakátokon olvasha
tó. Jelentkezni október 30-ig 
Moubsir Mostafánál lehet (Ki
nizsi kollégium. F 113. szoba). 
Az első három helyezett érté
kes jutalmakban részesül.

Koncert

A Ráday vendége volt: 
Sziámi-Sziámi

......  » ............ 1
Fotó: Sass Ákos

^t)a(o(j^atoL cóah
Itt dalolásnak nincs helye! Tér kell a tudománynak 

— ez volt a döntés. S mivel a műfajok között a dal 
gyengébbnek bizonyult, a KT1 kiszorította az énekkart 
a házból. Költözni kell. De hova? Oda semmi esetre 
sem! — tiltakoztak, aztán valaki a KISZ-böl felvállalta 
a kitagadottakat. A fekete zongora négy kerekén át
költözött a Zsilbe.

Nem és nem — tiltakoztak ott is többen. Pedig nincs 
más hátra, a könyvtárban olvasni csak Bartók és Ko
dály dalára lehet. Persze nehéz, de az egyetemnek éne
kelve dicsőséget szerezni sem könnyebb.

—it
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Pszichológiai tanácsadó szolgálat
1985. november 1-től a pe

dagógiai tanszéken (I. em. 144. 
sz.) dr. Hegedűs T. András, 
pszichológus minden hétfőn és 
szerdán 16 órától 18 óráig ta
nácsot ad a pszichés problé
mákkal oda fordulóknak. A 
tanácsadás teljesen bizalmas, 
mert külföldi tapasztalatok 
szerint egyetemi hallgatók fő
ként személyes kérdésekkel 
keresik fel az ilyen szolgála
tot. Nem foglalkozik a ta
nácsadás diagnosztikával, te
rápiával, mert ahhoz speciá
lis feitételek szükségesek.

Ezeknek a tanácsadóknak

fő profilja a hirtelen kiala
kuló és a már hosszabb ideje 
fennálló bizonytalan érzése
ket, gyakran egyszerűen tájé
kozatlanságot feloldó támoga
tás. Senki helyett és senki 
akarata ellenére nem old meg 
semmit — de sok esetben se
gít megtalálni a kiutat szo
rult helyzetekből.

Amennyiben szükséges, 
1986-tól kezdve több szakem
ber fog a hallgatók rendel
kezésére állni, egyelőre fel 
kell mérni a szükségleteket, 
ezért indul szerény keretek 
között.

Irodalmi Presszó a Diáktanyán
A közelmúltban adták át 

ez úgynevezett Diáktanya- 
hálózát első három létesítmé
nyét. Budapesten az újjáépí
tett Badacsony Étterem (Üllői 
út 6.) ad otthont ennek a 
kezdeményezésnek. A Diák
tanya nappal önkiszolgáló ét
teremként működik. Árainak 
kialakításakor figyelemmel 
voltak a megcélzott vendég
kör, a diákság pénztárcájá
nak vastagságára is. Az étte
rem úgy lett megépítve, hogy 
függönyökkel történő levá
lasztás segítségével hangula
tos klubhelyiséggé is átala
kítható — így alkalmi ren
dezvények helyszíneként, 
vagy akár pódiumszínpadként 
is hasznosítható.

A Kelet-Pesti Vendéglátó- 
ipari Vállalat (mint üzemel
tető), továbbá a KISZ Köz
ponti Bizottsága és a^ Állami 
Ifjúsági Bizottság támogatá
sával Irodalmi Presszót sze
retnének meghonosítani ezen 
a helyen. Mint az október 8-i 
tájékoztatón kiderült, minden 
kedden és csütörtökön tarta
nának rendezvényeket. A 
keddiek afféle irodalmi estek 
lennének, ahol neves írókkal,

költőkkel, előadóművészekkel, 
irodalmi személyiségekkel ta
lálkozhatnánk. A csütörtöki 
programok zenések. Az ok
tóber 15-i estén Püski Sán
dort (az egyik legismertebb 
nyugati magyar könyvkiadót) 
látták vendégül. Az eddig is
mert további program:

Október 29-én: bemutatko
zik az óbudai Krúdy Gyula 
irodalmi kör,

Október 31-én: Hunyadi 
István költői estje (bevezeti 
Fodor András).

November 5-én: Köntös- 
Szabó Zoltánt bemutatja Csi- 
ki László (közreműködik Sel- 
lei Zoltán).

November 12-én: Kanizsa
József szerzői estje (bevezeti 
Linka Ágnes, közreműködnek 
Dévai Nagy Kamilla és Pel- 
sőczi László).

November 19-én: beszélge
tés Ratkó József költővel 
(közreműködik Dinnyés Jó
zsef).

A fél nyolckor kezdődő es
tekre mindenkit szeretettel 
várnak. Szervezők kérik az 
érdeklődőket, hogy a késői 
érkezéssel ne zavarják ai es
te hangulatát.

A L L A S F O G L A L A S
a szakkollégium ok IV, országos találkozójáról

KISZ-bizottságunk szükségesnek tartja, hogy egyetemi 
politikaalakító feladatának megfelelően kifejtse véleményét 
a szakkollégiumok nyári találkozójáról. Ügy tudjuk, hogy 
mindazok a hírek és vélemények, melyek egyes, ott elhangzott 
hozzászólások alapján az egész rendezvényt, és annak rende
zőit sommásan minősítik, károsan hatnak az egyetem közéle
tére. a KISZ-bizottságnak a szakkollégiumokkal és az egyete
men működő öntevékeny csoportokkal kialakított konstruktív 
viszonyára. Ügy véljük, hogy a politikai véleménynek hozzá 
kell járulnia a hallgatók értékes szakmai és közéleti tevé
kenységét jelentő szakkollégiumi mozgalom további fejlődé
séhez. Fontosnak tartjuk, hogy személyes benyomásokon, va
lamint a Rajk László Szakkollégium és az egyetem vezetői
vel folytatott konzultációkon alapuló állásfoglalásunk segítse 
a politikai ítéletalkotást.

Egyetértünk az egyetemi pártértekezleten is elfogadott 
értékeléssel, amely szerint a találkozó egyik szervezője, a 
„Rajk László Szakkollégium előadássorozatai és vitái bővítet
ték hallgatóink közgazdasági ismereteit,. . .  lehetőséget ad
tak a társadalmi fejlődés problémáinak megbeszélésére . . .  
Helyesnek bizonyult az a törekvés, hogy. . .  olyan formákat és 
módszereket keresnek, amelyek a hallgatók szélesebb körének 
az érdeklődését felkeltik.” Az egyetemi pártértekezlet elisme
rően szólt a szakkollégium vezetőinek, az ott dolgozó tanárok
nak az elmúlt öt év során kifejtett tevékenységéről. A Rajk 
László Szakkollégium a KISZ-szervezette] , folyamatosan 
együttműködve pozitív szerepet játszik az egyetem szakmai és 
politikai közéletében.

Osztjuk a párt-végrehajtóbizottság véleményét, amely ösz- 
szességében értékesnek ítélte a rendezvényt. Meggyőződé
sünk. hogy ott az egyetemisták széles körét is foglalkoztató 
társadalmi kérdések szakmai vitájára került sor. A szakmai

jelleg tette lehetővé, hogy az egyes hozzászólásokban meg
jelenő szélsőséges, esetleg ellenzéki nézetek a viták során el
szigetelődjenek.

Ügy gondoljuk, hogy a találkozó szervezői hibákat kö
vettek el az előkészítés során. Kevés információ állt rendel
kezésre a találkozó előzetes programjáról, tervezett előadóiról, 
a tábor szervezési elveiről. A szervezők nem fordítottak kel
lő figyelmet a szükséges egyeztetésekre sem. Ez a helyzet a 
találkozó lebonyolítása során már megváltozott. Áz egyetem 
párt-, állami és KISZ-vezetésének képviselői — tekintette! a 
rendezés politikai jelentőségére — személyes részvételükkel 
segítették a szervezőket abban, hogy a viták az általuk is ter
vezett konstruktív mederben folyjanak. A találkozó munkájá
ban részt vett a Pvb több tagja, köztük az ifjúsági felelős és 
a KISZ-bizottság titkára, valamint az egyetem egyik dékán
helyettese, több kommunista oktatója és a KISZ-bizottság 
több tagja. Véleményünk kialakításában az ő ítéletük mellett 
a KISZ KB és a KISZ BB, a találkozón szintén jelen lévő 
munkatársainak véleménye is segített.

KISZ-bizottságunk testületi ülésén megfogalmazta saját 
feladatait is. A találkozón felvetődött szakmai és politikai kér
désekkel társadalomtudományi klubunkban lapjainkban és 
más fórumokon is foglalkozni kívánunk, a rendezvény politikai 
tanulságait vezetőképzésünknek is fel kell dolgoznia. KISZ- 
bizottságunknak meg kell erősítenie az egyetem ifjúsági köz
életében kivívott hegemén szerepét elkötelezetten és határo
zottan politizálva még tovább kell erősítenie az öntevékeny 
hallgatói csoportokkal kialakított konstruktív kapcsolatát.

Testületünk úgy gondolja, hogv egyhangú szavazással jó
váhagyott véleménye segítheti a további politikai feladatok 
meghatározását és a szakkollégiumi mozgalom fejlődését.

KISZ MKKE Bizottsága

3 az órákat, következetessé- 
ével, igényességével pedig 
redményessé tette a közös 
nunkát. A lektorátuson és a 
:ésőbb megalakult nyelvi in- 
ézetben eltöltött 18 év alatt 
anítványok hosszú sora sajá- 
ította el eredményesen a né- 
net (korábban az orosz) nyel
het és igényességét átvéve ke
rültek fontos, vezető beosztá- 
iokba. Éveken át mint a né- 
net szakcsoport vezetője irá- 
íyította és szervezte a német
oktatást egyetemünkön. Szá- 
nos német nyelvi tankönyvet 
szerkesztett, írt és lektorált. 
Közülük hadd emeljük ki a 
nemzetközi szak számára ké
szített szöveggyűjteményt; 
mint tankönyvíró és mint a 
nemzetközi szakosok felelőse és 
tanára határozott programot 
jelölt ki ennek a szakágazat
nak a nyelvi képzésére, amely 
nagy vonalaiban még ma is 
érvényes. Oktatói és tan
könyvírói feladatán túlme
nően rendszeresen fordított 
közgazdasági könyveket, cik
keket, előadásokat; ezzel is 
ápolta egyetemünk külföldi 
kapcsolatait és segítette a 
magyar közgazdasági kutatá
sok határainkon túli megis
mertetését.

Az egyetemet nemcsak mun
kahelynek tekintette, hanem 
olyan munkalehetőségnek, 
ahol a szó szoros értelmében 
hivatásának élhet. Nyugdíja
zása után szinte haláláig mint 
külső oktatónk dolgozott to
vább és valóban csak súlyos 
betegsége akadályozhatta meg 
őt ebben. Tudatosan nevelte 
az új tanári gárdát, enyhítve 
azokat az utánpótlási nehéz
ségeket, amelyek a hetvenes 
évek derekán a német szak
csoport teljes generációváltá
sával jelentkeztek. Fáradha
tatlanul adott át ötletet, ta
pasztalatot. amelyet mi utó
dok jól hasznosíthattunk ok
tatásban, tankönyvírásban 
egyaránt.

Papp Elemér olyan embei 
volt,-akit minden tanítványá
nak, minden kollégájának 
beosztottjának és felettesének 
a tisztelete övezett.

Hosszan tartó, súlyos beteg- nerr 
] ség következtében, 1985. szép- tant 

tember 27-én elhunyt Papp jelö 
* Elemér, egyetemünk nyelvi nak 
1 intézetének nyugalmazott nag; 

egyetemi docense. Egyete- érve 
műnk saját halottjának tekin- kön; 

' tette. Temetése 1985. október nőéi 
9-én volt, a Farkasréti te- közi 
metőben. amelyen az egye- kék 

I tem nevében dr. Bassola Pé- ápo 
I tér tanszékvezető egyetemi kap 
I docens mondott gyászbeszé- ma; 
I det. sok
| Papp Elemér 1935-ben szer- mer 
I zett diplomát a Szegedi Tu- A 
I dományegyetem bölcsészettu- kah 
j dományi karának magyar—né- oly£ 

met szakán. 1936-tól 1958-ig ahoI több intézményben tanított, s hiv; 
i valamennyiből az intézmény zás; 
I megszűnte miatt változtatott kül: 
I állást. Közben — 1950-től váb
I 1953-ig — kitüntetéssel vé- bete 
I gezte el a Budapesti Tudó- öt 
I mányegyetem Lenin Intézeté- az 
3 ben az orosz nyelv és iroda- azo 
1 lom szakot. ségi

1958-tól dolgozott egyete- éve 
P műnk idegennyelvi lektorátu- cső] 
1 sán, ahol kezdetben főként sáv 
I orosz nyelvet tanított, írt és táti 
i: lektorált orosz nyelvi tan- Pas
Í könyveket. Néhány évvel ké- óok 

sőbb a német szakcsoportba taté 
került, s itt dolgozott 1976-ig, eSy 

' nyugdíjazásáig. Személyisége P 
i meghatározó- voit; mind a.ta--vol 

nári kollektívára, mind pedig nat 
\ a diákságra. Nyílt, s közvet- bee 

len modorával élvezetessé tét- a t



Tájékoztató a KISZ KB-han Új kiállítás a könyvtárban
Cél: az őszinteség

Az 1986 tavaszán megrende
zésre kerülő KISZ-kongresszus 
mérföldkő lehet az ifjúság, az 
ifjúsági mozgalom életében. Az 
előkészítő munka során már 
eddig is több élesen megfogal
mazott kérdés, probléma vető
dött fel, melyek megvitatása 
napjaink és a kongresszust 
közvetlenül megelőző időszak 
mindennapjainak feladata lesz.

A problémakör egyik része 
az egyetemi, főiskolai ifjúsá
got, ha úgy tetszik, bennünket 
érint. E rétegproblémákon kí
vül megoldási tervekről, fel
adatokról is szó esett Nagy 
Imrének, a KISZ KB Egyete
mi, Főiskolai Tanácsa titkárá
nak nemrégiben tartott tájé
koztatóján. Elmondta, az egye
temeken, főiskolákon a KISZ 
erősen differenciált, így nehéz 
általános tendenciákról beszél
ni, mégis megfigyelhető né
hány közös vonás a más-más 
környezetben működő szerve
zetek munkájában. Felerősö
dött az — időnként konfliktu
sokat is vállaló — érdekvédel
mi munka, megnőtt a hallga
tók munkavállalásainak, az 
intézmények által létrehozott 
kisszövetkezetek száma. Ezeket 
pozitívumként könyvelhetjük 
el, ám a másik oldal sem üres. 
1976 óta monotonon — évi 1-2 
százalékkal, de — csökken e 
területen a KISZ szervezettsé
ge, jelenleg 65-70%-os. Ez 
akkor is negatívum, ha elis
merjük: a szervezettség száza
lékos mutatója önmagában 
semmit sem jelent, hiszen leg
több helyen egy 10-15 fős bri
gád dolgozik csupán. Ennél

sokkal rosszabb a helyzet a ká
derutánpótlás területén. Egy
re kevesebb az alkalmas em
ber, aki el is vállalja a KISZ- 
vezetőségi munkát. A KISZ- 
szervezetek nem jelentik az if
júsági mozgalom munkájának 
keretét. A problémák feltárá
sa után két út állt előttünk. 
Az egyik utat „a pozitívumo
kat kiemelni, a negatívumo
kat rejtegetni” jelszóval le
hetne jellemezni, a másik lé
nyege az őszinteség. A KISZ 
KB EFT az utóbbit választotta. 
Nagy Imre kiemelte: a KISZ 
politikai munkáját ne elsősor
ban a politikáról való beszél
getés jelentse. A politizálást a 
társadalmi, politikai viszonyok 
mind jobb megismerése, meg
értése és az alakításukban va
ló aktív szerepvállalás jelle
mezze. Ugyanakkor nem sza
bad figyelmen kívül hagyni 
azt, hogy ma már a KISZ-t ön
magában, a környezetétől el
szakítva megújítani nem lehet. 
A 60-as évektől kezdve vált 
elfogadottá, miszerint a KISZ 
és az ifjúság azonos. Szakítani 
kell ezzel a nézettel! Ne le
gyen mindent betöltő, egyetlen 
szervezet a KISZ, de az ifjúság 
egyetlen politikai szervezete 
legyen. A cél tehát az eddi
giekhez képest változott. Most 
a KISZ mellett spontán ki
alakuló, önálló szervezetek 
(diákkörök, klubok) megjele
nése után, közben kell a 
KISZ-nek a megszokottól el
térő szerepet vállalnia. Part
neri viszonyt kell kialakítania 
az új szervezeti formációkkal, 
azonban ez nem jelentheti

azt, hogy a KISZ egyes hagyo
mányos tevékenységeit mint
egy „vállalkozásba” átadja, 
csupán arról van szó, hogy a 
KISZ kizárólagossága — mint 
a tevékenységek monopolszer
vezete — szűnjön meg. Bizto
sítani kell az ifjúságnak, hogy 
a közéletben begyakorolhassa 
a kompromisszumkeresés, az 
együttműködés kialakításának, 
az érdekeiért való küzdés nem
egyszer nehéz feladatát. Élni 
kell az oktatási törvény meg
teremtette alkalommal és nö
velni kell a hallgatók szerepét 
az intézményi vezetésben. Cél 
az egyharmados hallgatói 
arány elérése. Ugyanakkor 
nem szabad a formális és a 
tartalmi demokráciát összeke
verni. A tapasztalatok azt mu
tatják, hogy a döntések nem 
mindig a tanácskozásokon, ha
nem előtte, a dolgozószobák 
mélyén születnek. Ez ellen fel 
kell lépnünk!

Ezután az oktatási reform
mal kapcsolatos feladatokról 
esett szó. Az 1986. szeptember 
1-én életbe lépő oktatási tör
vényből következő rendeletek
nek, jogszabályoknak kidolgo
zása még folyik, a felsőoktatás 
joganyagának 70-80 százaléka 
megváltozik. A tervezetet no
vemberig vitára küldik ki a 
felsőoktatási intézményekhez. 
A vita során el kell érni, hogy a 
törvény garanciákkal biztosít
sa a hallgatókat a szubjektív 
értékeléssel szemben. Legyen 
cél a követelményrendszer 
növelése, de rugalmassága is. 
Ne a jelenlét,-hanem a tudás 
számítson! Foglalkozni kell a

felvételi rendszer kérdéseivel 
is. Megkérdőjelezhető, hogy 
jó-e a pontozás 50-50 százalé
kos módszere, avagy a felvé
teli dolgozatokra kapott pon
tok nagyobb súllyal szerepel
jenek? Cél még a felvételik 
nyilvánosságának erősítése és 
a fellebbezés intézményének 
megszüntetése. Utóbbi mosta
nában egyrészt feldolgozhatat- 
lanná vált' másrészt módot 
nyújtott a protekcióra.

A diákszociális ügyekkel 
kapcsolatban ,az állami támo
gatások, valamint az ösztöndí
jak reálértékével foglalkozott 
tájékoztatójában az EFT tit
kára. Az állami támogatások 
reálértéke 25-28 százalékkal 
csökkent 1982 óta, ezárt a 
KISZ kiemelt törekvése hosz- 
szú távon a reálérték behozá
sa, rövidtávon a szinten tartá
sa. A rövid távú — minimál — 
program elérésére reális le
hetőség van. A szociális támo
gatásokkal kapcsolatos tájé
koztatás már megtörtént, ezzel 
kapcsolatban azonban el kell 
oszlatni egy tévhitet, miszerint 
a KISZ is „ludas” ebben az 
ügyben. Nem így van. A KISZ 
csupán a korrekt tájékoztatás 
ügyét vállalta fel, akik elol
vasták a kiadott szórólapokat, 
azok előtt világos, ki a felelős.

A feladat tehát KlSZ-esek- 
nek, KISZ-en kívülieknek egy
aránt adott. A feladatok el
végzése, a célok elérése — 
akár együtt, akár külön-külön 
— közös ügyünk, hiszen a vi
tákban való aktív részvétellel 
önmagunk sorsát is alakíthat
juk.

R. K.

A műszaki és közgazdasági könyvnapok alkalmából 
könyvkiállítást nyitottak könyvtárunkban, október 15-én. A 
megnyitón Bora Gyula tudományos rektorhelyettes és Bar- 
tucz Lajos, a Könyvértékesítő Vállalat igazgatóhelyettese 
mondott rövid beszédet. A kiállítás főleg az utóbbi évek köz- 
gazdasági, műszaki és számítástechnikai irodalmából nyújt 
válogatást. Egyetemünk oktatóinak művei mellett más neves 
szerzők alkotásait is megtekinthetik a látogatók. Nem nehéz 
megközelíteni, mert a könyvtárba igyekvő embernek út
jába esik, hiszen a földszinti teremben vannak a kiállítási 
polcok elhelyezve.

A könyvek november 15-ig tekinthetők meg.

Beszélgetés egy ú j b iza lm ival
Egyetemünkön az október

3-i csoportértekezleteken meg
választották a bizalmilkat és 
bizalmi helyetteseket. A poli
tikai gazdaságtan tanszéken 
Bock Gyulát (35 éves), a tan
szék adjunktusát választották 
meg szakszervezeti bizalmi
nak. Ebből az alkalomból ke
restem meg egy rövid beszél
getésre.

— Kérem, vázolja fel nagy 
vonalakban, mik egy tanszéki 
bizalmi munkájának főbb irá
nyai?

— A munka alapvetően két
féle területre irányul. A tan
széken belül a tagok érdekei
nek képviselete a vezetőkkel 
szemben, illetve a tanszék 
hosszú távú érdekeinek meg
keresése és elfogadtatása a 
tanszéki munkatársakkal. A 
másik fő feladatcsoport a tan
szék érdekeinek képviiselése 
magasabb fórumokon, az egye
temi vezetéssel szemben.

Az elsőként említett terüle
tet jobban ismerem, a másik
ról, s így az egyetemi szak- 
szervezeti érdekképviselet ha
tékonyságáról, neuralgikus 
pontjairól nincs még kellő át
látásom (hiszen eddig nem 
csináltam ezt a munkát, most 
választottak meg először).

— Melyek azok a kérdéskö
rök, amelyek az előbbi két te
rületen a szakszervezet illeté
kességi körébe is beletartoz
nak, s mik az elképzelései 
ezekkel a kérdésekkel kapcso
latban?

— Mindenekelőtt a bérek 
és jutalmak elosztása, s k i 
sebb mértékben a személyi 
kérdésekben való állásfoglalás 
tartozik a szakszervezethez.

Az elsőről a tapasztalatom 
az, hogy a bérek alapvetően a 
munkában eltöltött időtől és 
a megszerzett címektől függ
nek, a jutalmak elosztása pe
dig tendenciaszerűen a bér
arányokat követi. Véleményem 
szerint ennek az elvnek a 
mechanikus alkalmazása nem 
minden esetben helyes, mert 
nem ösztönöz magasabb telje
sítményre. Érdemesebb lenne 
— s bizalmi munkám egyik 
fontos pontját ebben látom — 
az elosztásnál erőteljesebben 
figyelembe venni a teljesít
mény-differenciákat, annál is 
inkább, mivel ezek tanszékün
kön jórészt mérhetők (publi
kációk száma, terjedelme, 
színvonala, illetve a kollektíva 
által megvitatott tanulmányok 
stb.). Azt sem tartom elkép
zelhetetlennek, hogy a hallga
tói véleményezések eredmé
nyeit szintén figyelembe ve
gyük — úgy vélem ugyanis, 
hogy ha a visszajelzések több

éven keresztül hasonló képet 
mutatnak egy szeminárium- 
vezetőről, akkor objéktívnek 
kell tekintenünk azokat. A 
jelöltséget nem utolsósorban 
azért fogadtam el, mert eze
ket a változásokat a tanszék 
külső megítélése szempontjá
ból nagyon fontosnak tartom, 
a meglévő (sokszor jogos) kri
tikáknak, a társadalmi szer
vek és a diákok tanszékünkről 
alkotott hullámzó megítélésé
nek éppen a teljesítmény nö
velésével, eredmények felmu
tatásával lehetne elejét ven
ni. Jó bizonyíték erre az el
múlt években végbevitt tan
ti ön y vf e jla sztésünk nyomán 
érzékelhető növekvő megbe
csülés.

A másik területen, az elő
léptetéseknél és felmentések
nél is hasonló elveket szeret
nék képviselni.

— Nyílván a tanszéket fel
felé képviselő munkája is eb
be a gondolatkörbe illeszkedik 
majd.

— Igen, mivel szerintem a 
tanszék érdekeit az egyetem 
vezetése felé is akkor lehet 
hatékonyabban képviselni, ha 
eredményeket tud felmutatni. 
Megnöveli a szakszervezet fel
adatait, felelősségét az is, hogy 
az újabb intézkedések szerint 
a karok nagyobb szerephez 
jutnak a bérgazdálkodásban.

Remélem, hogy ezek a (sze
rintem a tanszék hosszú tá
vú érdekeit szolgáló) nézetek 
és törekvések a munkatársak 
részéről támogatásra találnak 
majd, mert csak így remél
hető a megvalósulásuk.

Zs. E.

Tanító demonstrátorok

Páros csotoortvezetés
Kovács József negyedéves 

tanár A-s hallgató hallatlanul 
nyugodt ember. Nem én va
gyok biztos az egyetlen, aki 
így érezte. Beszélgetve vele 
önkéntelenül ráhangolódtam a 
belőle áradó szelíd nyugalom
ra. S mindez történt annak el
lenére, hogy kifogással kezdte. 
A demonstrátori díjazásról 
volt szó.

Többre
számítottak

_— Az jelent meg a Közgaz
dászban, hogy a demonstráto
rok első alkalommal 800 fo
rintot kapnak, de ha taníta
nak, többet is kaphatnak. Ez
zel szemben most, amikor át
vették a dékántól a megbíza
tást, Kollár Zoltán dékán kö
zölte, hogy aki először kapott 
megbízatást, még ha tanít ak
kor is, csak 800 forintot kap
hat. Ez bizony elrontotta az 
emberek szája ízét, hiszen 
tudnak róla, hogy tavaly pél
dául a pg. tanszéken a de
monstrátorok 1200 forintot 
kaptak. Joggal kifogásolják, 
hogy miért nem lehetett ezt a 
körülményt korábban tisztáz
ni a pályázókkal.

— Te is többre számítottál 
gondolom, hiszen tanítasz is.

— Tudva azt, hogy a taní
tás komoly felkészülést ige

járás közben

.'LissÄÍ
Cigarettaszünet

nyel, bizony a 800 forint nem 
kifizetődő vállalkozás. De mi 
ennek ellenére is vállaljuk, sőt 
akkor is vállaltuk vona, ha 
nem kapunk rá semmilyen 
megbízatást.

— Miért beszélsz többes 
számban?

— Ez egy speciális helyzet. 
A demonstrátori megbízatást a 
pedagógiai tanszékre idén én 
kaptam, de kettőnknek szól, 
Paksi Borbálával. Ketten osz
tozunk a 800 forinton.

— Legális dolog ez?
— Természetesen. Az előz

ménye az, hogy tavaly viszont 
Bori kapott a pedagógiai tan
széken demonstrátori megbí
zatást, a kutatási feladatot vi
szont ketten végeztük el. ö  
a csoporttársam és a barát
nőm. Talán mondanom sem 
kell, ezek után hogy azonos 
az érdeklődésünk. Másképpen 
ezt nem is lehetne' csinálni.

— Mi volt tavaly a de
monstrátori feladatotok és mit 
csináltok idén?

— Tavaly Hegedűs T. And
rás pszichológus munkájához 
csatlakoztunk a társadalmilag 
hatékony pedagógus szemé- 
lydségkutatáshoz. 300 körüli 
kérdőívet kódoltunk le, ezzel 
előkészítve a későbbi értéke
lést. Elég fáradságos munka 
volt a nyílt kérdőívek szám
szerűsítése. Idén kifejezett 
kérésünkre a tanszék alkal
mat nyújtott a tanításra. Egy 
proszeminárium vezetését vál
laltuk Hegedűs tanár úr szak
mai irányításával. Minden se
gítséget megkapunk tőle a 
munkánkhoz, övé a felelőség, 
mienk a lehetőség.

A lehetőség
— Milyen lehetőséget nyújt 

számotokra a tanítás?
— Részben tanítási tapasz

talatokat gyűjtünk, részben a 
csoport és a személyiség szo- 
ciál-pszichológiát, amit csak 
könyvből ismertünk azt most 
módunkban áll kipróbálni a 
gyakorlatban. Mi állítottuk 
össze a proszeminárium tema
tikáját is. De nem ragaszko
dunk szorosan hozzá, ha me
net közben másfelé fordul az 
érdeklődés, akkor demokrati
kusan igazodunk a mindenko
ri igényhez. Természetesen 
nem térve el az alapkoncep
ciótól, a személyiségfogalom 
és a csoporttá szerveződött 
egyén vizsgálatától. Célunk a

az elmulasztottakat. Tanulmá
nyt átlagom másodiktól kezd
ve négyes körül van. Ez ugyan 
nem kiemelkedő, de úgy ér
zem, az egyéb területeken 
szerzett ismeretek ellensúlyoz
zák ezt.

Pszichológia
— Milyen előzményei van

nak a pszichológiai érdeklő
déseteknek?

— Másodéves korunkban 
Borival írtunk egy TDK-t, 
melyben azt vizsgáltuk, hogyan 
szerveződik csoporttá egy 
mesterségesen összerakott tár
saság (saját egyetemi csopor
tunk). Ez már kétéves munka 
záróeseménye volt, még első
ben kezdtünk el foglalkozni a 
témával. A dolgozatra második 
díjat kaptunk. Pszichológiai 
érdeklődésünket erősítette, 
hogy Hegedűs T. Andráshoz 
jártunk proszemináriumra. A 
proszemináriumi munkát ké
résünkre kétéven keresztül 
folytatta velünk Hegedűs ta
nár úr. Tavaly az ELTE-re 
jártunk pszichológiai szakra 
egy éven keresztül, áthallga
tás keretében. Az idén felvet
tek bennünket a szociológia 
szakra, reméljük sikerül majd 
bekapcsolódni a tanszéken fo
lyó kutatómunkába. Mint 
szakkollégisták, részt veszünk 
a Rajk László Szakkollégium 
félig általunk szervezett szo
ciálpszichológiai kurzusán is 
Benda József vezetésével.

— És hogyan fogadja a kol
légium, hogy nem közgazdasá
gi témával foglalkoztok?

— Eleinte eléggé elkülönül
tünk a kollégium intenzívebb 
szakmai munkát folytató mag
jától, de a kollégium nyitott 
mindenféle egyéni kezdemé
nyezéssel szemben, s így elfo
gadott ez az irányultság is. A 
kollégium a közgazdasági té
mákkal egyenrangúnak fogad
ja el azt, amit csinálunk. Ezt 
bizonyítja az is, hogy egyre 
népszerűbb a kollégiumban a 
szociálpszichológia, a kurzus
nak is rajtunk kívül nyolc 
szákkollégista tagi a van. A 
kollégiumban egyetlen elvárás 
van csak, az, hogy valamilyen 
szakmai, tudományos kérdés
sel komolyan foglalkozzon 
minden kollégista. Azt pedig, 
hogy konkrétan mi ez a téma, 
azt mindenki maga határoz
hatja meg.

H. E.

demokratikus csoporszervezés, 
a személyiség tiszteletben tar
tásával. Kérdés, persze, hogy 
ilyen feltételek mellett lesz-e 
egyáltalán csoport. Mindez re
mélhetőleg nekik sem lesz 
haszontalan dolog. A 9 tagú 
tanárszakos hallgatónak alap
vető szociál-pszichológiai is
mereteket szeretnénk nyújta
ni. Szeretnénk, ha a pszicho
lógiai látásmód megérintené 
őket, megéreznek, mi is az a 
személyiség. Persze, az sem 
lenne baj, ha csak jó csoporttá 
szerveződne a proszeminári
um.

— És milyen a demonstrá
torok kapcsolata a diákokkal?

— Az Oktatói feladatot is 
ellátó demonstrátorok sajátos 
helyzetében vagyunk. Prosze
mináriumot vezetünk, ami 
mind céljait, mind eszközeit 
tekintve jelentősen különbözik 
a „szokásos” szemináriumi 
munkától. A páros csoportve
zetés is különleges helyzetet 
teremt, ami majd a második 
félévben a pszichológiai érte
lemben vett csoport kialakítá
sa során nyer valódi jelentő
séget. Már az eddigi négy fog
lalkozásból is volt olyan, amit 
ketten . vezettünk. Viszont 
előfordul, hogy a téma jel
legéből adódóan nem lehet a 
feladatot megosztani, ilyenkor 
csak egyikünk vezeti a „be
szélgetést”. Az eddigi négy ta. 
lálkozás még nem nagyon 
nyújtott módot személyes 
kapcsolatok kialakulására, de 
reméljük, a gyakoribb talál
kozások majd erre is alkalmat 
adnak, ugyanis a csoporttal 
egyetértésben úgy döntöttünk: 
nem kéthetenként, hanem he
tente találkozunk. Így a plusz 
órák keretében lehetőség nyí
lik az elméleti ismeretek gya
korlati alkalmazására, kipró
bálására.

— Gondolom, komoly felké
szülést igényel egy-egy tanítá
si óra. Mindemellett hogyan 
tesztek eleget a tanulmányi 
követelményeknek?

— Év közben elég sok min
dennel foglalkozunk. Minderre 
valamennyi órán való ak
tív részvétel mellett nem vol
na lehetőségünk, ezért szük
ségképpen háttérbe szorul né
hány tárgy. Azért az elméleti, 
szakmai tárgyakkal minden
képpen igyekszem többet fog
lalkozni. A vizsgaidőszakban 
aztán megpróbálom bepótolni



Professzori székből a FEHÉRHÁZBA
Legutóbbi beszélgetésünk 

során azt mondta S ta r k  A n 
ta l, hogy a NTI igazgatói 
tisztétől való önkéntes meg
válása korántsem jelent visz- 
szavonulást az egyetemi köz
életből. S most új munkahe
lyén. az MSZMP Központi 
Bizottságának székházában 
beszélgetünk . . .

— Semmilyen indítékom 
nincs — mondja —, ami 
miatt el kellett volna jönnöm 
az egyetemről. Sőt. most. arai
kor talán valami megindul az 
egyetemen, sajnálom is, hogy 
nem vehetek közvetlenül 
részt ebben. Végül is nagyon 
gyorsan, a nyári szünetben 
zajlott le, hogy eljöttem. Így 
nemigen volt mód arra. hogy 
a kollégáimmal túl sokat be
széljünk erről, mindenesetre 
voltak olyanok, akik szerint 
nem lett volna szabad meg
válnom az egyetemi állásom
tól. mások viszont megértet
ték döntésemet.

— N e m  tú l  s o k a n  v á l to z 
ta tn a k  á l lá s t  a z  ö n  p o z íc ió 
já b ó l.  M i t  m é r le g e l t  a m ik o r  
ú g y  d ö n tö t t ,  h o g y  fö lc s e r é l i  
e g y e te m i  p r o fe s s z o r i  m u n k á 
já t  a p á r ta p p a r á tu s i  á llá s ra ?

— Amikor fölajánlották, 
hogy legyek az MSZMP KB 
Tudományos, Közoktatási és 
Kulturális Osztályának veze
tőhelyettese. bennem is sok 
minden felmerült. 1963 óta 
dolgoztam az egyetemen; ab
ba lehet-e ezt hagyni ennyi 
év után? Szabad-, lehet-e tel
jesen mást kezdeni? Képes 
leszek-e ellátni azt a mun
kát, ami az új helyen vár 
rám? Arra is gondolnom kel
lett, milyen régen dolgoztam 
utoljára hivatali apparátus
ban. s arra is, hogy a párt
apparátusban még sohasem. 
Vonzónak találtam, hogy az 
eddigi oktatásszervezési ta
pasztalataimat kamatoztatni 
tudom, s hogy talán ezen a 
helyen mégis töboet lehet ten
ni, mint az egyetemen. Segí
tett a dilemma megoldásá
ban, hogy jelenlegi főnökeim, 
Radics Katalin és Pál Lénárd 
egyértelműen támogatják, 
hogy kapcsolatot jartsak az 
egyetemmel, s hogy tanítsak 
továbbra is. Végül arra az el
ismerésre is gondoltam, amit 
ez az ajánlat kifejezett.

— A z  e g y e te m h e z  k é p e s t  
i t t  n y i l v á n v a ló a n  s o k k a l  tö b b  
a  k ö tö t ts é g .  H o g y a n , m e n n y i t  
d o lg o z ik ,  m i  a  m u n k á ja ?

— Az emberekben sok té
ves elképzelés él az itteni 
munkáról. Ez nem hivatal, 
bár a munkának vannak né

A KlSZ-bizottság a tanéves 
költségvetésről a naptári éves 
költségvetésre való (kötelező) 
áttérés jegyében tekintette át 
tavalyi költségvetését és ké
szítette el őszi féléves pénz
ügyi tervét.

A KISZ-szervezet 1984/85- 
ben az egyetemi részesedési 
alapból (a TDK-val együtt) 
165 ezer, a tagságikönyv-be- 
vételekből 17 ezer Ft-ra tett 
szert. Ebből az összesen 182 
ezer Ft bevételből 146 ezer 
Ft-ot a TDK ez évi költsé
geire fordított. Ezenkívül 
a bizottság reklámszerződé
sekből 400 ezer Ft-ot, a 
nemzetközi kapcsolatok (épí
tőtábor stb.) nyereségéből 48 
ezer Ft-ot szerzett. Ebben még 
nincsen benne az EFIN még 
nem realizálódott nyeresége. 
E bevételekből 100 ezer Ft-ot 
a Közművelődési Bizottság 
pályázatára ajánlott fel. A 
KISZ-szervezet további költsé
gei 1984/85-ben: első évfolyam 
és intsruktorok táborai, ren
dezvényei 62 ezer, egyéb tá
borok 35 ezer, szakrendezvé
nyek 43 ezer, különböző ki
tüntetések, jutalmazások 60 
ezer, / egyéb (adó stb.) 22,5 
ezer Ft.

Világosan látható, hogy a 
KISZ-szervezet elemi működé
sét túlnyomó részben a rek
lámbevételek teszik lehetővé. 
Ezek azonban 1985 őszére 
megbízhatóan nem tervezhe
tők.

A KISZ-szervezet minimá
lisan szükséges kiadásai (a 
TDK-val együtt) 1986 febru
árjáig, az éves költségvetési 
terv elkészítéséig: első évfo
lyam és instruktorok táborai,

ha hivatali mozzanatai is. Fő 
feladatunk a kezdeményezés, 
a véleményezés, olykor a po
litikai egyeztetés. A velünk 
munkakapcsolatban álló mi
nisztériumok. megyei, buda
pesti pártbizottságok külön
böző. társadalmi hatásokat is 
kiváltó kezdeményezései, vagy 
állásfoglalásai előtt általában 
konzultálunk. Nem mi vé
gezzük az állami munkát, de 
a nagyobb jelentőségű politi
kai. társadalmi kérdésekben 
állást foglalunk és ennek 
igyekszünk is érvényt szerez
ni.

Az osztály másik vezetőhe
lyettese Knopp András. Az 
én szűkebb területem a köz
oktatás, a felsőoktatás, vala
mint a hozzánk tartozó terü
letek pénzügyi, anyagi kérdé
sei. Munkakapcsolatban el
sősorban a Művelődési Mi
nisztériummal állok.

— M e llé r e n d e l t  v a g y  h ie r a r 
c h ik u s  v is z o n y  ez?

— Mellérendelt, de politikai 
kihatású kérdésekben alá- 
fölérendeltségről van szó, 
de ezt is kizárólag megegyezés
sel érvényesítjük. Például most 
van napirenden az egész fel
sőoktatási intézményhálózat 
fejlesztési terve. Idetartozik 
annak átgondolása, létesül
jön-e új egyetem, vagy új kar 
valahol, össze kell-e vonni 
bizonyos intézményeket, ho
gyan lehet integrálódást elér
ni az egyetemek és a kutató
helyek között stb. Ezt a ter
vet a Művelődési Miniszté
rium fogja a kormány elé 
terjeszteni, de az alapelveket 
előtte az MSZMP KB Agitá- 
ciós Propaganda Bizottsága 
tárgyalta meg. Ennek alapján 
készült el a javaslat, amit itt 
ezen az osztályon újból át
nézünk, véleményezünk. Sok 
szakmai, politikai ülésen kell 
részt vennem, ezek egy ré
szét (pl. az egyetemi pb-tit- 
károknak szólókat) mi szer
vezzük, másokat mások (a 
rektori értekezleteket pl. a 
Művelődési Minisztérium). 
Testületi ülésekre is rendsze
resen járnom kell, például a 
miniszteri értekezletekre, • az 
Akadémia elnökségi üléseire, 
megyei pb ülésekre és még 
sok másra.

— V a n  ö n n e k  m o s t  h a ta l 
m a ?  P é ld á u l  a  f e l s ő o k ta tá s i  
r e fo r m  ü g y e ib e n ?  S z e m é ly e s  
s i k e r k é n t  e lk ö n y v e l i  m a jd ,  h a  
e r e d m é n y t  h o z , i l l e t v e  f e l e lő s 
n e k  ta r t ja - e  m a jd  ö n m a g á t ,  
h a  k u d a r c b a  fu lla d ?

— Ha nem itt lennék, ak-

rendezvényei 40 ezer, egyéb 
táborok (politikai képzés stb.) 
35 ezer, szakrendezvények 
(egész tavaszra is) 44,5 ezer, 
új típusú alapszervezetek ren
dezvényei 10 ezer, sportren
dezvények 16 ezer, kari TDK 
10 ezer, különböző kitünteté
sek, jutalmazások 45 ezer, 
egyéb (pl. „nullad” évfolyam 
látogatása, technikai költsé
gek stb.) 20 ezer Ft.

A bizottság ezenkívül töb
bek között áttekintette az 
egyetemi diáksport helyzetét 
és fejlesztési lehetőségeit, kez
deményezéseket. tett, pályáza
tokat irt ki.

Állásfoglalást fogadott el a
IV. országos szakkollégiumi 
találkozóról, melyet külön 
közzétesz.

A KlSZ-bizottság a további
akban állást foglalt az 1986. 
február 28.—március 2. között 
a Kertészeti Egyetemen meg
rendezendő VI. egyetemi, fő
iskolai ifjúsági napok tartal
máról. Ennek lényege, hogy a 
KlSZ-bizottság ismeretei sze
rint az egyetem öntevékeny 
közösségei várhatóan csak 
olyan EFIN-en vennének részt, 
melynek középpontjában a 
hallgatókat foglalkoztató alap
vető társadalmi, politikai, 
egyetempolitikai kérdések 
megvitatása áll és amely kü
lönböző egyetemi, főiskolai 
öntevékeny csoportok legszéle
sebb körű, sokszínű cselekvő 
részvételére épül.

Az október 17-i rendkívüli 
ülésen a testület többek kö
zött véleményezte az egyetem 
1986. évi állami kitüntetési 
tervét, illetve kiegészítésére 
tett javaslatokat. — s

kor is felelősséget éreznék a 
reform sorsáért. .

— M ily e n  v á l to z á s t  h o z o t t  
a z ö n  so r sá b a n  e z  a  m u n k a 
h e ly c s e r e ?  H o g y a n  é r z i  i t t  
m a g á t?  Ü g y  lá to m , s o k k a l  
tö b b e t  d o h á n y z ik  m o s t . . .

— Sok minden nagyon el
tér a korábbiaktól. Itt nagyon 
feszes tempóban kell dolgoz
ni, az elfoglaltság sokkal 
hosszabb és intenzívebb, 
mint az egyetemen. Egy átla
gos napon reggel fél nyolc
tól este hatig dolgozom, 
de legtöbbször inkább to
vább. Nagyon sok tárgya
lásra. értekezletre kell men
nem. Óriási információáradat 
zúdul rám. szakmai és politi
kai, hazai és külföldi egy
aránt, ami persze jó, de meg 
kell tanulnom szelektálni 
őket. Nagyon érdekes volt 
számomra az a hihetetlen 
szorgalom, lelkiismeretesség 
és munkafegyelem, ami itt 
jellemző. Ha sürgős munka 
van. nem számít a munka
idő vége, mindenki zokszó 
nélkül dolgozik tovább. Jó 
lenne, ha ebbe az egyetem

B o k ro s  L a jo s  (31 éves) a  
P e n z ü g y k u ta tá s i  In té z e t tu d o 
m á n y o s  m u n k a tá r s a .  1078-ban 
v ég ze tt e g y e te m ü n k  n é p g a z 
d a sá g te rv e z é s i sza k á n . F e le 
sége  az EL TE T a n á rk é p z ő  
F ő isk o lá n  ta n í t .  S zab ad  id e 
jü k b e n  s o k a t s ze re tn é n e k  
u ta z n i. M ost a z o n b a n  n em  te 
h e t ik :  ? és  fé l év es  lá n y u k , 1 
éves  k is f iú k  m e g a k ad á ly o z za  
ő k e t. E zé rt in k á b b  s o k a t o l
v a s n a k , z en é t h a llg a tn a k , és 
n y e lv e t ta n u ln a k .  L a jo s  a z é rt 
— e lm o n d h a t ju k :  — viláír.iá- 
ró  e m b e r. U ta zá s a iró l k é r 
d ez tem .

— M ió ta  d o lg o zo l i t t?
— Gyakorlatilag amióta 

végeztem. Azért mondom, 
hogy gyakorlatilag, mert az 
egyetem elvégzésé után ' 1 
évig voltam ösztöndíjjal La- 
tin-Amerikában. Ez is tulaj
donképpen egy szerencsés kö
vetkezménye volt annak, 
hogy az egyetem utolsó két 
évében meghirdettek egy na
gyon intenzív, heti 18 órás 
spanyol nyelvtanfolyamot. 
Aki azt kibírta diplomaírás 
mellett, annak lehetősége 
nyílt Latin-Amerikába utaz
ni. Én Panamába mentem.

Ez jó volt arra, hogy egy 
év alatt a spanyol nyelvtudá
somat nyelvterületen tökéle
tesítsem, másrészt viszont ez 
alatt az idő alatt gyakorlati
lag semmilyen szakmai kö
vetelményt nem állítottak 
elénk, csak innen az intézet
ből: Nevezetesen azt, hogy jó 
lenne, ha megírnám a dokto- 
rimat. Meg is írtam, dolgoza
tom tárgya Közép-Amerika 
és Panama gazdaságtörténete 
az újabb kori iparosítással 
együtt, beleértve ebbe a leg
újabb korok történetét is.

— M ó d o d b a n  á l l t  o t t  a  k ö r 
n y é k e n  m á s  o r s z á g o k a t  is  
m e g n é z n i?

— Igen, voltam Costa Ri
cában és Kubában. Tovább 
is akartam menni, de pont 
amikor én eljöttem, 1979. jú
liusában fejeződött be Nica
raguában a polgárháború a 
sandinista győzelemmel — 
akkor oda nem lehetett men
ni. Dél fele meg nincs út, te
hát Kolumbiába pedig azért 
nem mehettem.

— T a n u lm á n y a id ,  k u ta tá 
sa id  m e l le t t  m i v e i t  t e l t  a z  
id ő ?

— A Panamai Állami Egyete
men posztgraduális, képzésben 
részesültünk. Ennek egyetlen 
hivatalos része a nyelvtanfo
lyam volt. Ezt persze nem szi
gorúan csak nyelvtanfolyam
ként kell felfogni, hanem a 
bölcsészkaron irodalmi, mű
vészeti vegyesfelvágottat kap
tunk, amiben a latin-amerikai, 
ezen belül a panamai kultúra 
megismertetése is cél volt, és 
ez nagyon jól sikerült, mert 
akkor jöttem rá és tanultam 
meg, hogy csak mi hisszük 
azt, hogy ezekben az orszá
gokban gyerekcipőben jár a 
kulturális fejlődés! Emellett 
magánszorgalombt i jártam a 
közgazdasági kar bizonyos elő
adásaira és szemináriumaira 
is. Egy latin-amerikai gazda
ságtörténeti kurzusra és egy 
panamai gazdaságpolitikai so-

dolgozói is belekóstolnának 
egy kicsit. Ugyanakkor igaz 
az is, hogy a munka feltéte
lei maximálisan biztosítottak. 
Ez lényegesen felelősségtelje
sebb munka, mint amit az 
egyelemen végeztem, termé
szetes. hogy sokkal jobban 
igénybe vesz. ezért dohányzom 
sokkal többet, és persze sok
kal több kávét is iszom. 
Eleinte zavart a sok proto
kolláris elfoglaltság is, de már 
megszoktam.

Erős atmoszférája van en
nek a helynek, sokkal jobb, 
mint amit gondolnak róla. 
Amikor idekerültem, rögtön 
meglátogatott Pál Lénárd, 
Berecz János és mások is, 
szemmel láthatóan a beillesz
kedést próbálták segíteni. Jól
esett ez az emberi gesztus. 
Azóta barátságos kapcsolat
ba kerültem aZ itt dolgozók
kal. És arra gondoltam, itt 
sokkal hamarabb alakult ki 
segítőkész munkatársi légkör 
körülöttem, mint annak ide
jén az egyetemen.

rozatra. Az első azért volt ér
dekes, mert kitűnő volt a 
tanár. Hozzá jártam konzul
tációkra is a dolgozat írása so- 
’•án. Az anyagban is ő segí
tett eligazodni olyan kérdések
ben, amikben a helyismeret 
hiánya miatt egyedül nehéz 
lett volna. Marxista gazda
ságtörténész volt, és nagyon 
jól megmutatta, hogy a belső 
strukturális feltételek ho
gyan kapcsolódnak a külsők
höz. hogyan épül fel az a köl
csönös függőségi rendszer, 
amelyben egyáltalán nem biz
tos, hogy az a megoldás, hogy 
ezeket a kötelékeket szétzilál
juk, mint ahogy ezt Kuba pél
dája is jól bizonyítja.

— M o st is  k a m a to z ta to d  
h e ly i s m e r e te d e t?

— Áttételesen. Gyakorlati
lag olyan tőke ez, ami tarta
lékban van. Nem mondom, 
hogy holt tőke, mert az túl
zás — de egyelőre nem hasz
nosul. Az egy év lejártával ha
zajöttem, és behívtak katoná
nak 7 hónapra. 1980 végén 
védtem meg a disszertációmat, 
amikor leszereltem . . .  Aztán 
kezdtem el itt dolgozni. Egy 
sor olyan feladatom volt, ami 
a minisztérium munkájához 
kapcsolódik, de nem kapcsoló
dik egyáltalán az eddig emlí
tettekhez. Szóval, amióta itt 
vagyok, foglalkoztam egyrészt 
a lakásgazdálkodási rendszer
rel, aztán a tőkeáramlás for
máival, intézményeivel, ami 
átnőtt a bankrendszer ügyei
nek kutatásává.

— E h h e z  n y i l v á n  jó  s e g í ts é 
g e t  a d o t t  a z  IM F  ( V i lá g b a n k i -  
ö s z tö n d í j ,  a m e ly e t  id é n  é v  e le 
j é n  n y e r té l  el.

— Spanyol tudásom miatt 
sikerült elsősorban, tehát nem 
arról van szó, hogy én vagyok 
a Pénzügyminisztériumban a 
legjobb közgazdász.

— W a s h in g to n b a  id é n  j a 
n u á r b a n  u ta z tá l .

— Igen, január 7-től május
10-ig tartott a tanfolyam, 
amely a gazdasági elemzés és 
pénzügypolitika címet viselte. 
A csoportban én voltam egye
dül kelet-európai; a brazilokat 
nem számítva egyedül voltam 
nem spanyol anyanyelvű is. 
Nemcsak sok nehézséget oko
zott ez, én voltam a kuriózum. 
Sokan először láttak embert 
a „vasfüggönyön” túlról.

— V o l t a k  v i t á k ?
— Voltak, hajaj! Nagyon 

sok, érdekes vita. De előre bo
csátom, hogy a társaság na
gyon rendes volt, és teljes mér
tékben elfogadtak. Semmiféle 
hátrányos megkülönböztetést 
részükről nem tapasztaltam, 
mindenkivel sikerült jó vi
szonyba kerülni. Öt helyről is 
kaptam levelet és képeslapot 
— ami csak azért lényeges; 
mert a latin-amerikaiak köny- 
nyen ígérnek, de nem biztos, 
hogy be is tartják.

— Mi v o l t  a  k u r z u s  t e m a t i 
k á ja ?

— Három jól elkülöníthető, 
6 hetes részre oszlott a tanfo
lyam. Az elsőben előadásokat 
hallgattunk a Valutaalap jog
szabályairól, szervezetéről, mű
ködéséről. Matematikai és szá

KlSZ-bizottság
A pénz körül

M. G.

Világjáró
Névtelen Aphrodité

Fotó: Sass Ákos

mítástechnikai stúdiumokat is 
folytattunk. Megismerkedtünk 
a Valutaalap számítógépes 
rendszerével, a terminálhasz
nálattal. Lehetett kölcsönkérni 
terminálokat, melyeket ha
zavittünk, bedugtunk a tele- 
iöncsatlakozóba, és egy szám 
tárcsázása után rögtön kap
csolat keletkezett a központi 
számi tógép pel. Bármely or
szágnak bármely adatát pilla
natok alatt módodban állt 
megjeleníteni. A többi tan
tárgy a gazdaságelemzés, a 
monetáris szféra, a fizetési 
mérleg, az államháztartás 
elemzésének módszereivel is
mertetett meg. Ez azért érde
kes, mert az IMF elemzései
ben a gazdaságot mindig a 
fentiekkel egyező 4 szférára 
osztja. Ez a négy blokk együtt 
egy zárt rendszert jelent. A 
tanfolyam célja az volt, hogy 
egy idő után ezt a négy szfé
rát egy egységes rendszerbe, 
egy makromodsíibe össze tud
juk hozni, tehát az egyik szfé
rában bekövetkező változások
nak a másik három szférában 
bekövetkező hatásait is vizs
gálni tudjuk, s ezáltal a gaz
daságpolitikák konzisztenciá
ját módunkba álljon tesztelni. 
Ebben az első 6 hetes szakasz
ban már megkaptuk első házi 
feladatunkat: valamilyen gaz. 
daságfejlesztési programot kel
lett elemezni, értékelni. Mi 
az 1984—87-ig tartó spanyol 
középtávú gazdaságfejlesztési 
tervet választottuk. A cél az 
volt, hogy beleszokjunk azok
ba az elemzési módszerekbe, 
melyeket az IMF használ. A 
második hathetes periódusban 
a szemináriumok jutottak túl
súlyba. Ebben a szakaszban 
azt a hallatlanul izgalmas fel
adatot kaptuk, hogy kritikai
lag értékeljük azt az anya
got és azokat az ajánlásokat, 
amelyeket a Valutaalap Co
lumbia számára készített az
1980—82-ig terjedő időszakra 
is, amelyeket megfogalmazott. 
A végén minden csoportnak le 
kellett tennie egy ugyanolyan 
komplex gazdasági program
csomagot az asztalra, mint 
amilyet a Valutaalap készít és 
ezt szintén egy előadás kereté
ben nyilvánosságra hoztuk. 
Ezen az előadáson részt vet
tek az IMF profi szakemberei 
is. Egy percig sem érzékeltet
ték, hogy ők százszor jobban 
értenek hozzá, noha az nyil
vánvaló volt.

— A  h a l la t la n  i z g a lm a s  ta -  
n u lm á n o k  m e l le t t  j u t o t t  v a la 
m i  a z  E g y e s ü l t  Á l la m o k b ó l  is?

— Csak turistalátványossá
gok. Délelőtt fél tíztől délután 
ötig voltak programjaink, és 
utána kellett elolvasni más
napra azt a kb. ötven oldalt, 
ami alapján folyt a vita, illet
ve amikor már nem voltak 
foglalkozások, akkor még es
te is dolgoztunk. Azért min
den hétvégén Washington-kör- 
nyéki kiránduláson vettünk 
részt. Mindjárt az első hétvé
gén magát a fővárost néztük 
meg. Volt egy-egy hét, amikor 
egy kicsit lazábbra vették a 
dolgot. Az első periódus után 
egy hetet töltöttünk New 
Yorkban, a második esetben 
pedig öt napig voltunk Kana
dában.

— Ezenkívül maszek ala
pon elrepültem Los Angeles
be is egy családi ismerősöm
höz.

— N e m z e t k ö z i  t a p a s z ta la 
to k r a  — mint l á t j u k  — b ő v e n  
s z e r t  te t t é l .  D e  v a jo n  t a n u lm á 
n y a id  so rá n , m i n i s z t é r i u m i 
k u ta tó in té z e t i  m u n k á d b a n  
m e n n y i r e  s z á m í th a t tá l  a z  e g y e 
t e m e n  s z e r z e t t  i s m e r e te k r e ?

— Gyakorlatilag új ismere
tekre kellett szert tennem. 
Nem tudom, hogy ez mennyire 
általános. A népgazdasági ter
vezésről szerzett ismereteim 
alapján mondhatom: a valóság 
gyökeresen különbözik attól, 
amit mi az egyetemen nép- 
gazdterv. címén tanultunk. 
Amit az egyetemről hoztam: 
az talán egy sz emlélet — és 
semmi más. De azt sem a 
népgazdasági tervezési szaktól 
kaptam, hanem néhány olyan 
tanártól, aki ezt a szemléle
tet megalapozta: a gazdaság- 
történeti stúdiumokból Berend 
T. Ivánt és a tanszékét le
het ide sorolni, a pénzügyiek
ből Hagelmayer és Riesz tanár 
urakat, Mátyás Antalt, aki
nek a modern közgazdasági 
gondolkodás szikráját sikerült 
az agyunkba beültetni, ezen
kívül Máriás Antalt, hozzá 
szakszemináriumokra jártam. 
De ezek esetében sem annyi
ra a tárgyi ismeretem, mint in
kább a szemlélet a lényeges. 
Tulajdoniképpen, amikor az 
ember kikerül az egyetemről, 
abszolút kezdőnek lehet mi
nősíteni.

— H o g y a n  é r ze d , k u ta tó 
m u n k á d  e r e d m é n y e i  h a s z 
n o s u ln a k ?

— Intézetünk a Pénzügymi. 
nisztérium háttérintézete, te
hát vele szemben mások a kö
vetelmények, mint egy akadé
miai égisz alatt működő inté
zettel szemben. Itt nem az 
a lényeg, hogy a kutatás gya
korlati-e vagy sem, hanem az, 
hogy körülhatároltabb. Itt el
sősorban pénzügyes témákkal 
foglalkozunk, melyeket a mi
nisztérium rendel meg tőlünk. 
Marad azonban idő, hogy min
denki azt csinálja, amihez 
kedve van. Szó szerint. Saját 
példámon is tudom bizonyíta
ni: A kandidátusi értekezé
semként benyújtandó dolgozat
nak az ég világon semmi kö
ze az intézet profiljához, tud
niillik az egy gazdaságfilozó
fiai-történeti munka. Ennek 
gyakorlati hasznosulása itt 
tulajdonképpen nulla. A ma
ximális segítséget azonban 
megkaptam, még a nyilvános
ságra hozatal szempontjából 
is, hiszen a napokban jelent 
meg könyvformában; Surányi 
Györggyel írtuk. Jót, vagy 
megalapozottat írni nagyon 
nehéz anélkül, hogy az em
ber nem a gyakorlatból szűrné 
le a következtetéseket, és nem 
tudná mindennapos példákkal 
alátámasztani mondanivaló
ját. Segíti az elméleti gondol
kodást, hogy az ember egy-egy 
területen a mélyéig belelát a 
gyakorlatba. Ugyanakkor az 
elmélet is megtermékenyíti a 
gyakorlatot, mert van egy ho
rizont, amire ráhelyezheted a 
tekintetedet; tudod mindig, 
hogy mihez igazítod a gya
korlati munkádat, tudod ho
vá mész. . .

Merényi Miklós



.1 Miafk jLtís&ló 
Szakkollégium ról 
és a Társadalom* 

elm életi 
kollégium ról

A hatalomvágyról címmel 
jelent meg Tolnai János cik
ke a TEK történetéről a Köz
gazdász legutóbbi számában. 
Sajnálatos' módon az írás 
túlzottan leegyszerűsítő, tár
gyi tévedések vannak benne, 
így mindkét szakkollégium 
számára elfogadhatatlan. Eb
ben nem csak a szerző a hi
bás, ezek a félreértések ta
pasztalhatóak az egyetemi köz
vélemény egy ' részében is. 
Ezért úgy gondoltuk, jó lenne 
tisztázni a szakkollégium és a 
TEK megalakulásával, céljai
val, együttműködésével kap
csolatos néhány kérdést.

A Rájk László Szakkollégi
um 1970-ben alakult meg. 
Olyan egyetemisták alapítot
ták, akik szerettek volna kö
zösen mélyebb szakmai isme
retekre szert tenni, és akik 
célul tűzték ki egy demokra
tikus kisközösség megteremté
sét. Az egyetem vezetése ak
tívan támogatta őket ebben. 
A Szakkollégium törekedett a 
NÉKOSZ haladó hagyomá
nyainak továbbvitelére, re
formszellemű kritikai világ
nézet kialakítására, a teljesít
ményelv következetes alkal
mazására. Szakmai irányvona
lát mindig nyitottság és sok
színűség jellemezte, a kémiai
technológiai szekciótól a poli
tológiai körig sokféle érdek
lődés kielégítésére lehetőséget 
nyújt a tagok igényeinek meg
felelően.

A Társadalomelméleti Kol
légium 1981-ben alakult meg. 
Alapító tagjai között voltak 
néhányan. akik a szakkollégi
umból váltak ki, de a túlnyo
mó többség nem volt szakkol
légista. A TEK célkitűzése, 
alapelve az általános társa
dalomelméleti alapok elsajá
títása, kritikai marxista világ
nézet - kialakítása . aútdriörrv 
demokratikus kisközösségi ke
retben. A szakmai munka az 
évközi körökön és a nyári ol
vasótáborban folyó rendszeres 
közös munkán alapul.

Mivel a TEK hasonló szak- 
kollégiumi kisközösség, mint a 
Rajk László Szakkollégium, 
így szükségképpen annak ha

gyományait is követi, élvezve 
a csak a mi egyetemünkön 
levő, a szakkollégium által 
megteremtett szakkollégiumi 
hagyományok nyújtotta elő
nyöket. Létrejöttéhez közvet
len támogatást is kapott a 
szakkollégiumtól. A más elvi 
alapokon álló TEK ugyanak
kor tagadása is a szakkollé
giumnak, amennyiben a két 
közösség működési elveiben 
jelentős különbséged?; is talál
hatók.

Kezdettől fogva megvolt az 
igény az együttműködésre 
mindkét szakkollégium részé
ről, s ez több-kevesebb siker
rel meg is valósult. Az időn
ként jelentkező ellenséges 
hangok szűk kisebbség véle
ményét tükrözik, viszont a két 
szakkollégium meglétének ter
mészetes következménye a 
versenyhelyzet kialakulása. Az 
együttműködést jól példázza, 
hogy rendszeresen járnak át 
szakkollégistái; egymás előadá
saira, kurzusaira, egyéb ren
dezvényeire. A TEK által 
kezdeményezett elméleti szak 
létrejöttét — eltérő álláspont
ja ellenére — a szakkollégium 
is támogatta. Nem sikerült 
együttműködni a szakkollégiu
mok nyári találkozóján, a 
szarvasi tábornak a megszer
vezésében, részvételében. A 
TEK azonban nem elvi okok 
miatt maradt távol a talál
kozótól, hanem azért, mert 
hagyományos nyári olvasótá
borát nem sikerült más idő
pontban megszerveznie.

Befejezésül leszögezzük: a 
TEK és a szakkollégium — az 
eltérő törekvések, az elvi ala
pokban meglevő különbségek 
ellenére — közösséget alkot. 
Szövetséges viszonyban van, és 
kell is hogy legyen egymás
sal, hiszen vannak alapvető 
azőfiös- Céljaik: j demokratikus, 
autonóm kisközösség kialakí
tása, a tagok számára a szak
mai munkában való elmélyü
lés lehetőségének a biztosítá
sa.

Kosa Lajos (a Rajk László 
Szakkollégium tagja) 

Pápai Szilvia (a Társadalom
elméleti Kollégium tagja)

Választások Magya
Ez volt a címe a Társada

lomtudományi klub politoló
giai klubsorozata első prog
ramjának. Beszélgetőpart
nerünk K u k o r e l l i  I s t v á n ,  az 
ELTE adjunktusa volt.

Bevezető előadásában azt a 
kérdést vetette fel, hogy va
jon h a ta lm i  k é r d é s - e  a  v á 
la s z tá s  a  s z o c ia l iz m u s b a n .  Az 
Alkotmány szerint igen; „Az 
állampolgárok általuk válasz
tott és nekik felelős képvise
lő útján gyakorolják a hatal
mat.” Ugyanakkor ‘ felvetődik 
a kérdés: l e h e t - e  v á la s z ta n i  
p o l i t i k a i  p lu r a l i z m u s  n é lk ü l?  
A válaszhoz több szempont 
együttes vizsgálatával lehet 
eljutni. Társadalmunkban 
autonómiák alakultak ki (ma
gánélet, kultúra, gazdaság 
stb.), és ma már bizonyos 
fokig a politikai intézmény- 
rendszer területén is. A  m a i  
s z o c ia l is ta  tá r s a d a lo m  ta g o lt ,  
s  a k é p v i s e l e t i  r e n d s z e r  „ n e m  
m e h e t  e l” e m e l le t t ,  e z t  k e l l  
tü k r ö z n ie .  Másik szempont, 
hogy h o l  h e ly e z k e d i k  e l  a h a 
ta lm i  s z fé r á b a n  a  k é p v is e l e t i  
r e n d s z e r .  Az előadó felhívta 
a figyelmet arra, hogy a z  O r 
s z á g g y ű lé s n e k  — az Alkot
mány-módosításon kívül — 
1949 ó ta  n in c s e n e k  v é d e t t  j o 
g a i, azaz olyan jogai, ame
lyekkel csak az országgyűlés 
rendelkezik. Minden más jog
kört az Elnöki Tanács is gya
korolhat. E g y  m á s  tö r t é n e lm i  
s z i tu á c ió b a n  a la k u l t  k i  a  jo g 
k ö r ö k  i ly e n  e lo s z tá sa , m a  
a z o n b a n  e z  m á r  n e m  in d o 
k o lt .

A választási rendszer érté
kelésénél figyelembe kell 
venni azt is, hogy j o g k é n t  
v a g y  k ö te le s s é g k é n t  é r v é n y e 
s ü l t - e  a  v á la s z tá s .  A  s z o c ia 
l is ta  o r s z á g o k  90-100 százalé
kos részvételi arányait ösz-

szevetve a l e g fe j l e t t e b b  p o l i 
t i k a i  k u l t ú r á j ú  o r s z á g o k  60 -  
70 s z á z a lé k o s  v á la s z tá s i  r é s z 
v é t e l i  a r á n y á v a l,  k é r d é s ,  h o g y  
v a ló b a n  e n n y i  á l la m p o lg á r  
r e le v á n s - e  n á lu n k  p o l i t i k a i 
lag .

Az előadó ezután rátért a z  
id e i  v á la s z tá s o k  „ k u l i s s z a t i t 
k a ir a ”. Az 1985-ös választás 
fontos mozzanatai közül (vá
lasztási törvény társadalmi 
vitája, választókörzetek kije
lölése, előzetes jelöltek kivá
lasztása, jelölőgyűlések, vá
lasztás, pótválasztás, az új 
testületek első összeülése) 
különösen kiemelkedő fontos
ságúnak ítélte a jelöltek elő
zetes kiválasztását. Ezt iga
zolja, az, hogy az úgynevezett 
Népfront-jelöltek 97-98 száza
lékát a jelölőgyűlések végül 
elfogadták. Az előzetes jelöl
tekre vonatkozó politikai 
döntés már korán — csekély 
nyilvánosság mellett — kiala
kul, az állampolgároknak eb
be kevés a beleszólása. (Per
sze a világon, sehol nem vá
lasztanak előkészítés nélkül, 
de a z  e lő k é s z ü l e t e k  t i t k o s s á 
g á t  o ld a n i  k e l le n e .)  A képvi
seleti és a tanácsi rendszert 
a továbbiakban többnyire kü
lönválasztva vizsgálta az elő
adó, mivel mindkettő más
más súlyponti problémákat 
vet fel. A tanácstagjelöltek 
kiválasztásánál erőteljes poli
tikai ráhatás érvényesül, sen
ki nem vállalja szívesen ezt 
a hálátlan szerepkört. Nem 
így az országgyűlési képvise
lőknél. I t t  s o k  ö n je lö l t  is  v o lt .  
Általános tapasztalat, hogy 
bár a  k iv á la s z tá s t  n é m i le g  
d e c e n tr a l i z á l tá k  (a megyék 
feladata volt), e z  n e m  h o z o t t  
a  k iv á la s z tá s b a n  d e m o k r a t i z 
m u s t ,  m iv e l  a z t  s z in t e  „ s zu 
p e r t i t k o s s á g ” ö v e z te . (A je-

Az 1985-ös közgazdasági Nobel-díjas

A SVÉD KIRÁLYI TUDO
MÁNYOS AKADÉMIA az
1969 óta kiosztásra kerülő 
közgazdasági Nobel-díjat, a 
svéd állam által alapított 
„Alfréd Nobel emlékdíjat” 
1985-ben az olasz származású 
amerikai közgazdásznak, M o 
d ig l ia n i  F r a n c o n a k  ítélte oda 
a lakossági megtakarítások és 
a pénzpiacok kutatásában 
végzett tevékenységében elért 
tudományos eredményeiért.

Modigliani 1918. június 18- 
án Rómában született. Egye
temi tanulmányait 1939-ben a 
Római Egyetemen fejezte be. 
Még ebben az évben a II. vi
lágháború veszélye elől az 
USÁ-ba távozott, ahol 1946- 
ban kapta meg az amerikai 
állampolgárságot.

Oktatói pályafutását a  C o 
lu m b ia i  E g y e te m  B a r n a r d  
C o lle g e -b a n  kezdte 1942-ben a 
k ö z g a z d a s á g ta n  é s  s ta t i s z t i k a  
ta n í tá s á v a l .  1943—44-ben, 
majd 1946—48-ban a N e w  
S c h o o l  o f  S o c ia l  R e s e a r c h -  
b e n  m a te m a t ik a i  k ö z g a z d a 
s á g ta n t  é s , ö k o n o m e tr iá t ,  
1949—52-ben az I l l in o is  E g y e 
te m e n  k ö z g a z d a s á g ta n t  (1950 
óta professzor) ta n í to t t .  1952 
—60 közt a C a rn e g ie  I n s t i t u t  
o f  T e c h n o lo g y -b a n  a z  ip a r 
ig a zg a tá s  (industrial admi
nistration) p r o fe s s z o r a , 1960 
—1962-ben a N o r th w e s t e r n  
E g y e te m  k ö z g a z d a s á g ta n  p r o 
fe s s z o r a . 1962-től pedig a h í 
re s  M Í T - e n  (Massachusetts 
Intstitut of Technology) a  
k ö z g a z d a s á g ta n  é s  p é n z ü g y e k  
p r o fe s s z o r a k é n t  t e v é k e n y k e 
d ik .  Több egyetemen (pl. a 
H a r v a r d o n  1957—58-ban, a  
M I T - e n  1960—61-ben) t a n í 
t o t t  v e n d é p g r o fe s s z o r k é n t .

Egyetemi doktori értekezé- 
zését 1944-ben védte meg a

New School of Social Re
search-ben. D o k to r i  é r t e k e z é 
s é n e k  fő  m o n d a n d ó já t ,  lénye
gét- tartalmazza az Econo- 
metria 1944. 1. sz.-ban meg
jelent „Liquidity Preference 
and the Theory of Interest 
and Money” ( L i k v i d i tá s i  p r e 
fe r e n c ia ,  v a la m in t  a k a m a t -  
és  p é n z e lm é le t )  c ím ű  e lső  
c ik k e ,  mely m é r fö ld k ő n e k  t e 
k in t h e tő  a p é n z n e k  a  k e y n e -  
s i - r e n d s z e r b e  tö r té n ő  b e in 
te g r á lá s á b a n  és a m e ly  a zó ta  
t ö b b  ú j  k ia d á s t  é r t  m e g . S z á 
m o s  a m e r i k a i  és e u r ó p a i  
e g y e te m  így például 1967-ben 
a chicagói, 1974-ben a bel
ga Louvaini katolikus, 1979- 
ben az olasz Bergamo Egye
tem) a v a t ta  d ís z d o k to r r á .  
1945—48-ban az Institut of 
World Affairs tudományos 
munkatársa. Az itt folyta
tott kutatások alapján jelent 
meg 1953-ban Neisserrel kö
zösen írt „National Income 
and International Trade, a 
quantitative analysis” (Nem
zeti jövedelem és nemzetkö
zi kereskedelem, mennyiségi 
elemzés) című könyve, mely
ben a k ü lö n b ö z ő  o r s z á g o k  
g a z d a s á g i  f e j lő d é s i  s z in t j e  és  
k ü lg a z d a s á g i  t r a n z a k c ió ik  
k ö z t i  ö s s z e fü g g é s t  i g y e k s z i k  
f e l t á r n i ,  i l l e t v e  e z e n  k ö lc s ö 
n ö s  fü g g ő s é g  h a tá s á t  m e n y -  
n y is é g i le g  m e r n i ,  m e g h a tá 
ro z n i . A nemzetközi kereske
delem általa felállított mo
delljében e le m z i  a n e m - ip a r i  
o r s z á g o k  im p o r t fü g g v é n y é t ,  
a z  á l ta lá n o s  e x p o r t f ü g g v é n y t  
é s  n é h á n y  s p e c i f i k u s  á r v i 
s z o n y t  e lő id é z ő  té n y e z ő t .  
1949—54-ben a Chicagói 
Egyetemen tudományos ta
nácsadó. a későbbiekben szá
mos tudományos téma kuta
tásának (project) irányítója. 
1966-tól a Federal Reserve 
System igazgatóságának tu
dományos tanácsadója, 1971- 
től a Brookings Panel on Eco
nomic Activity főtanácsadója.

Modigliani tudományos 
v iz s g á ló d á s a in a k  k ö z é p p o n t 
já b a n  a 40-es évek második 
felében a d o k to r i  é r t e k e z é 
s é b e n  f e l v e t e t t  p r o b lé m á k  — 
K e y n e s  p é n z -  é s  k a m a te lm é 
le t é n e k  é r te lm e z é s e  és to 
v á b b fe j le s z té s e  — á l l tá k .  Eb
ben az időszakban írt tanul
mányaival j e l e n tő s  m é r t é k 
b e n  j á r u l t  h o z z á  a z  I S —LM- 
g ö r b é k  k o d i f i k á lá s á h o z  a 
k e y n e s i  r e n d s z e r b e n .  Azon 
keynesista nézettel szemben, 
hogy a pénz nem sokat, vagy 
egyáltalán nem számít, h a n g 
s ú ly o z z a :  a  p é n z  s o k a t  s z á -

r országon 1985-ben
löltek nevét nem lehetett 
nyilvánosságra hozni a jelö
lőgyűlés előtt.) Nem egészült 
ki a decentralizálás horizon
tális struktúrával: igen sok 
esetben a tömegszervezetek 
(például a Kommunista Ifjú
sági Szövetség) jelöltjeit is 
„kiszórták” az előzetes listá
ról.

A választási folyamat egé
sze során k i t ű n t e k  a v á la s z tá 
s i  t ö r v é n y  h iá n y o s s á g a i  (kis 
települések érdekvédelmének 
problémás volta, üzemi- te
rületi elv, nincs választási 
bíráskodás stb.). Azonban — 
mint azt az egyik hozzászóló 
hangsúlyozta —, semmiféle 
törvény nem pótolja a társa
dalom politikai rendszerének, 
politikai kultúrájának fejlő
dését. A  t ö r v é n y  s o k f é l e k é p p  
é r te lm e z h e tő .  A jogi szabá
lyozás demokratikusabb ke
retet jelentett, ennek politi
kai kezelése azonban általá
ban nem volt megfelelő. (Pél
dául reagálás a spontán jelö
lésekre, amelyek között ko
rántsem csak ellenzéki jelöl
tek szerepeltek, hanem leg
többször komoly, átgondolt, 
építő jellegű programmal 
fellépők, többnyire pártta
gok.) A jelölőgyűléseken az 
volt a cél, hogy a jelöltek 
kerüljenek a középpontba, 
önálló arculata legyen min
den jelöltnek. Azonban álta
lában n e m  tu d ta k  e g y é n i  
p r o g r a m o t  a d n i  a  n é p f r o n t  
p r o g r a m já n  b e lü l .  Ha azon
ban figyelembe vesszük, hogy 
akkor még n e m  v o l ta k  i s m e r 
t e k  s e m  a  VI I .  ö té v e s  t e r v  
te r v s z á m a i ,  s e m  a  k o r m á n y -  
p r o g r a m , a k k o r  é r th e tő b b ,  
h o g y  r i t k á n  tu d ta k  fe le lő s e n  
k o n k r é t  c é lo k a t  m e g fo g a lm a z 
n i.

Az előadó kiemelte, hogy — 
véleménye szerint — n e m  s i 

k e r ü l t  b i z to s í ta n i  a  j e lö l te k  
e s é ly e g y e n lő s é g é t .

A vitában felmerült a kér
dés, hogy v a jo n  n ő t t - e  a v a g y  
c s ö k k e n t  a p o l i t i k a i  r e n d s z e r  
le g i t im i tá s a  a v á la s z tá s i  r e 
fo r m m a l .  A  vélemények meg
oszlottak (főleg) a tekintet
ben, hogy a mérleg melyük 
serpenyőjét tekintsék súlyo
sabbnak. A z  e m b e r e k  r á jö t 
t e k ,  h o g y  a p o l i t i k a i  l e h e tő 
sé g  m e g v a n  a rra , h o g y  e m 
b e r e ik e t  b e ju t ta s s á k  k é p v i s e 
le t i  s z e r v e ik b e .  Ugyanakkor 
az a mód, ahogyan például a 
kifogásokat kezelték, a  k ü lö n 
b ö ző  p o l i t i k a i  v is s z a é lé s e k  
c s ö k k e n te t t é k  e z t  a  l e g i t im i 
tá s t . Érdekes felvetés, hogy a 
kellő előkészítés nélkül újtí
pusú feladat elé állított poli
tikai apparátus egy része 
úton lehet a rendszerbe ve
tett hitének elvesztése felé. 
Nem tudja jól végrehajtani 
a törvényt, amit „fent” kita
lálnak.

Az est másik fő témája a 
P a r la m e n t  m ű k ö d é s e ,  h a tá s 
k ö r e  volt. Igen élesen vető
dött fel, hogy a képviseleti 
rendszerben a félprofizmus 
felé kellene mozdulni. Ez azt 
jelepti, hogy a z  o r s z á g g y ű lé s  
n e  c s a k  é v i  n y o lc  n a p ig  ü l é 
s e z z e n ,  v á l la l jo n  n a g y o b b  
r é s z t  a z  é r d e m i  d ö n té s e k b ő l ,  
o ly a n  k é p v is e lő k  le g y e n e k ,  
a k i k  v a ló b a n  k é p e s e k  k é p v i 
s e ln i  a tá r s a d a lo m  é r d e k ta g o l t 
sá g á t.

összefoglalásképp megái, 
lapíthatjuk, hogy a  p o l i t i k a i  
r e n d s z e r  f e j l e s z t é s e  s z o r o s a n  
ö s s z e fü g g  a  tá r s a d a lo m  m á s  
l é t s z fé r á iv a l ,  íg y  a  g a zd a sá g  
fe j lő d é s é v e l .  A z  új választási 
törvény e g y  lé p é s  a f fe lé ,  h o g y  
a  ta g o lt  tá r s a d a lo m  n e  m o 
n o l i t  p o l i t i k a i  s t r u tú r á b a n  j e 
l e n j é k  m e g .

Gáspár Tamás

m i t .  d e  f e l  k e l l  tá r n i  m é g  
a z o k a t  a c s a to r n á k a t,  a m e 
ly e k e n  k e r e s z tü l  a p é n z  k i f e j 
t i  h a tá s á t  a g a zd a s á g ra . Er
re alapozva fogalmaz úgy 
Samuelson, hogy az ismert 
monetarista, „Friedman ku
tatásai kapcsolódnak néhány 
post-keynesiánus, mint . pl. 
James Tobin, és Franco Mo
digliani kutatásiáihoz.” - (Sa
muelson: Közgazdaságtan
441. old.).

Keynes rendszerében, mint 
ismeretes, fontos szerepet 
játszik a megtakarítási ma
gatartás, illetve hajlam. 
Keynes szerint a megtakarítá
si hajlam, a jövedelemhez vi
szonyított megtakarítási ráta 
növekszik, ahogy nő a fo
gyasztó, a háztartás jövedel
me, azaz a megtakarítási rá
ta ' az abszolút jövedelem 
nagyságától függ. A z  5 0 -es  
é v e k b e n  M o d ig lia n i  is  b e k a p 
c s o ló d o tt  a m e g ta k a r í tá s o k  
é r te lm e z é s e  k ö r ü l i  v i tá b a .  
Vizsgálódásai alapján a rra  a  
k ö v e tk e z t e t é s r e  j u to t t ,  h o g y  
a fo g y a s z tá s  a la k u la s a  s z e m 
p o n t já b ó l  a  fo g y a s z tó  v a g y o 
n i  , h e ly z e te  d ö n tő b b  és f o n 
to s a b b ,  m i n t  j ö v e d e lm é n e k  
a b s z o lú t  s z in t j e ,  to v á b b á ,  
h o g y  h o s s z ú  id ő s z a k o t  v i z s 
g á lv a , a  m e g ta k a r í tá s i  m a g a 
ta r tá s  á l ta lá b a n  s ta b i l  és a 
r ö v id  t á v ú  c ik lu s o k tó l  e l t e 
k i n t v e  a  p e r m a n e n s ,  i l l e tv e  
ta r tó s  jö v e d e le m b ő l  m e g ta k a 
r í t o t t  h á n y a d  a z  e lm ú l t  é v 
s z á z a d b a n  lé n y e g é b e n  v á l to 
z a t la n  m a r a d t .  A  megtakarí
tási magatartás elemzése 
kapcsán fogalmazta meg h í 
r e s  „ é le tc ik lu s ”-h ip o té z i s é t .  
Ez az embereknek a vagyon
nal, a fogyasztással, a meg
takarításokkal és a költeke
zéssel kapcsolatos pszicholó
giai döntéseihez kapcsolódik. 
Egy felnőtt kb. 40 évig dol
gozik és visszavonulva még 
15—20 évig él. Fogyasztását 
viszont igyekszik életének eb-,  
ben a hátralevő részében is 
azon a színvonalon tartani, 
amelyet aktív működésének 
időszakában átlagban biztosí
tott magának. Ezért munkás
éveiben a jövedelménél, ke
vesebbet , fogyaszt,,, vagyona.l 
igyekszik lehetőségeihez ké
pest fokozatosan maximálisra 
növelni. Visszavonulva nyug
díja mellett fokozatosan fel
éli vagyonát, tőkéjét. A fia
talabbak és idősebbek meg
takarításénak kiegyenlítődé
sét azáltal, hogy az öregeb
bek elköltik azt, amit a fia
talok megtakarítanak, az 
akadályozza meg, hogy az 
életciklushoz igazodó modell
ben a népesség és a terme
lékenység technikai növeke
déséből adódóan emelkedik 
az egy főre jutó reáljövede
lem.

Modiglianinál a tö k e / te r -  
m e lé s  a r á n y  á l la n d ó s á g a  
s e m  m e r ő  v é le t l e n ,  h a n e m  
a z  é le tc ik lu s - h ip o té z is b ő l  k ö 
v e t k e z i k .  H a  a  n é p e s s é g  
e g y e n le te s  ü t e m b e n  n ö v e k 
s z ik ,  a k k o r  á l la n d ó  m a r a d  a  
k o r m e g o s z lá s i  a r á n y .  A  né
pességnek e z  a n ö v e k e d é s e ,  
p á r o s u lv a  a  b iz to s a n  v á r h a 
tó  r e á l jö v e d e le m - n ö v e k e d é s s e l  
a z t  e r e d m é n y e z i ,  h o g y  a z  
e g y e s  k o r o s z tá ly o k h o z  ta r to 
zó  e m b e r e k  v a g y o n á n a k  a z  
ö s s z jö v e d e le m h e z  v i s z o n y í t o t t  
s z in t j é n e k  a r á n y a  c o n s ta n s  
m a r a d . E z  v i s z o n t  a t ö k e / t e r -  
m e lé s  (K /Q )  a r á n y  á l la n d ó s á 
g á ra  v e z e t .

A 60-AS ÉVEK ELEJÉN 
MERTON MILLERREL kö
zösen m e g fo g a lm a z tá k  a m o 
d e r n  p é n z e lm é le t  M o d ig lia 
n i—M il l e r - f é l e  k é t  a la p té z is é t .  
Ez azt mondja ki, hogy ha
tékony, racionális piacok ese
tén, ha elvonatkoztatunk az 
adóhatástól a cégnek mind a 
piaci értéke, mind a tőke 
költsége ugyanúgy független 
a cég saját és idegen tőke 
arányától (a kibocsátott köt
vények és a már kintlévő 
részvények arányától), mint 
ahogy független az osztalék
nak a kamat+törlesztés 
együttes összegéhez viszonyí
tott hányadától, is. E z  a  k é t  
— e g y á l ta lá n  n e m  m a g á tó l  
é r te tő d ő  és n e h e z e n  b e lá th a 
tó  — t é z is  n a p ja in k ig  ta r tó  
v i t á t  v á l t o t t  k i  a  k ö z g a z d á 
s z o k  k ö r é b e n  é s  e z z e l  a k ö z -  
g a z d a s á g ta n n a k  e g y  ú j  a lá g a -  
z a ta  t e r e m tő d ö t t  m e g  a f i s 
c a l a n a ly s is  (a  m a i ,  m o d e r n  
tő k é s v á l la la t  p é n z ü g y e in e k  
e le m z é s e ) .

A  közgazdaságtan és pénz
ügyek tanszéken a professzo
ri állás vállalása a MIT-en 
1962-ben már előrevetette, 
hogy M o d ig lia n i  t e v é k e n y s é 

g é b e n  n ö v e k e d n i  fo g  a z  
e m p r ik u s  k u ta tá s o k ,  v iz s g á ló 
d á s o k  s z e r e p e . Albert Ando- 
val közösen kidolgozzák az 
USA gazda/ágának számító- 
gépes modelljét, az MPS-mo- 
dellt (MPS=MIT—Pennsil- 
vania—Social Science Re
search Council), amely vilá
gosan kimutatja, milyen uta
kon, csatornákon hat a pénz
kínálat a termelésre és :á jo- 
vedelemekre. A z  M P S - t  M o 
d ig l ia n i  és m á s o k  s z é le s k ö 
r ű e n  f e lh a s z n á l já k  F r ie d m á n  
é s  ta n í t v á n y a i  m o n e ta r i s ta  
k ö v e tk e z t e t é s e i n e k  b ír á la tá 
h o z .

Az MPS fogyasztási szek
tora adatainak felhasználásá
val elemezte például „Is a 
tax rebate an effective ' tool 
for stabilisation policy” (Ha
tékony eszköz-e az adóvisz- 
szatérítés a stabilizációs po
litikában) című 1977-ben 
megjelent, Steindellel közösen 
írt cikkében az 1975-ös adó- 
csökkentés hatását. Arra a 
következtetésre jutottak, hogy 
a z  a n t ic i k l i k u s  a d ó p o l i t ik a  l e 
h e ts é g e s  é s  k ív á n a to s  is, d e  
a z  é le tc ik lu s  é s  a  p e r m a n e n s  
jö v e d e l e m n e k  m e g fe le lő
e le m z é s e k  n e m  t á m a s z t j á k  
a lá . h o g y  a z  id ő le g e s  a d ó c s ö k 
k e n té s e k  a fo g y a s z tá s i  k ia d á 
s o k  g y o r s  m e g v á l to z ta tá s á n a k  
h a té k o n y  e s z k ö z e i  le n n é n e k .

„The Monetarist Contro
versy or. Should we Forsake 
Stabilization Policies?” (Mo
netarista politika, vagy le
mondhatunk-e a stabilizációs 
politikáról?) című, ugyancsak 
1977-ben megjelent cikkében 
a monetaris'ták és a k e y n e s iá -  
n u s o k  p é n z e lm é le t i  f e l fo g á s á t  
e le m e z v e  r á m u ta to t t  a rra ,  
h o g y  a z o k  k ö z t  n in c s  á th id a l 
h a ta t la n  s z a k a d é k .  A  m o n e 
ta r is ta  k u ta tá s o k  s o k  ú ja t  a d 
ta k  a k ö z g a z d a s á g ta n i  e lm é 
le t  s z á m á r a  d e , e z e k b ő l  a z  
e r e d m é n y e k b ő l  a z  k ö v e t k e z i k ,  
h o g y  a s ta b i l i z á c ió s  p o l i t i k a  
e d d ig in é l  h a té k o n y a b b  f o r 
m á i t  é s  m ó d s z e r e i t  k e l l  k i 
a la k í ta n i .

Modigliani tudományos te
vékenysége során a legkülön
bözőbb elméleti és gyakorla
ti kérdéseket elemezte, illet
ve érintette. Publikációinak 
száma is közel kétszáz. A szá
mos témakörből és tanul
mányaiból bizonyos magyar 
vonatkozása miatt megemlít
jük még a Samuelsonnal kö
zösen írt „The Pasinetti Pa
radox in Neoclassical and 
more General Models” (A 
Pasinetti-paradoxon a neo
klasszikus és általánosabb 
modellekben) című 1966-ban 
megjelent írását. Ebben a 
Káidor-féle makroökono- 
miai jövedelemelosztási elmé
leten alapuló Pasinetti teoré- 
mát bírálták. R á m u t a t t a k  
a rra , h o g y  e g y e n s ú ly i  n ö v e 
k e d é s  m e l le t t ,  h a  a  m u n k á s o k  
ta k a r é k o s a b b á  v á ln a k  és a  
b é r b ő l  e s z k ö z ö l t  m e g ta k a r í tá 
s o k  r á tá ja  n ö v e k s z i k ,  a k k o r  
a m u n k á s o s z tá ly  e g y r e  n a 
g y o b b  m é r t é k b e n  r é s z e s e d ik  
a p r o f i tb ó l  é s  „tő k e á l lo m á 
n y a ” a z  ö s s z tő k e á l lo m á n y  
e g y r e  n 'a g y o b b  h á n y a d á t  t e 
s z i  k i . Amikor pedig a mun
kások megtakarítási hajlama 
eléri, illetve meghaladja a 
profit nemzeti jövedelemből 
való részesedésének és a tő
kések megtakarítási hajlamá
nak a szorzatát, akkor elju
tunk a Pasinetti-féle teoréma 
duáljához. Ezen cikk részle
tes magyar nyelvű ismerte
tése egyébként megtalálható 
a „Tájékoztató a külföldi 
közgazdasági irodalomról A” 
1967. 7—8. sz. 35—38. old.

A  p o s t - k e y n e s iá n u s  n e o 
k la s s z ik u s  s z in t é z i s  i r á n y z a 
tá h o z  ta r to z ó  M o d ig lia n i ,  a  
n a g y s z e r ű  ta n á r ,  e lb ű v ö lő ,  l e 
b i l in c s e lő  e lő a d á s a ib a n  is  
e g y e s í t i  o la szo s  t e m p e r a m e n 
t u m á t  a z  a m e r ik a ia s  k ö z v e t 
le n s é g g e l. Habár a legkülön

bözőbb témákkal foglalkozó 
számos könyv szerzője, illet
ve társszerzője, legjobb írá
sai mégis folyóiratcikkekként 
jelentek meg. Ezekből válo
gattak össze három kötet
nyit, melyet a MIT 1980-ban 
„Collected Papers of Fran
co Modigliani” (Franco Mo
digliani válogatott írásai) cí
men jelentetett meg. Az el
ső kötet a makroökonómiai, 
a második az életciklus-el
mélettel, a harmadik a pénz
ügyekkel kapcsolatos tanul
mányait tartalmazza.

MIHALÍK ISTVÁN

• A K ö zg azd aság i S z em lén ek  le 
a d o tt  k é z i ra t  a la p já n



A VALÓSÁG 1985/7-es számának egyik kiemelkedő al
kotása KINDLER JÓZSEF: RÖVIDÜLŐ TÁVLATOK című 
tanulmánya.

„Mindenképpen ésszerű lenne nagyobb távlatú és átfogó 
szemléletű keretek között gondolkodnunk és cselekednünk 
( . . . )  A környezetszennyezésre, a világ népességének alaku
lására, a természeti erőforrások kimerülésére és az élelmi
szertermelésre vonatkozó, meglehetősen baljóslatú előrejelzé
seket megalapozott számítógépes technikával mutatták ki. 
( . . . )  Kérdés azonban, hogy az ( . . . )  emberek hogyan ész

lelik ezeket az előrejelzéseket (...) Jelentős és emberek szé
les körét érintő cselekvések, tervek, programok esetében az 
sem közömbös, hogy "kik részesülnek az adott cselekvés köz
vetlen előnyeiből és kiket érintenek a negatív következmé
nyek, azaz kockázatok. Egy vízierömű építésének közvetlen 
előnyeit élvező építési vállalkozók a vízierőmű ökológiai ve
szélyeit lekicsinyítik, az ökológiai veszélyekben érintett

kockázatviselők
viszont nagyon is érzékenyek ezekre ( . . . )  A gazdálkodás je
lenlegi formájában és elvi alapján önmagában nem képes a 
távlatok megőrzésére, a jövő védelmére — sőt éppen ellene 
hat —, ezért külső »szabályozók« szükségesek, s ezek foglalata 
voltaképpen a jó törvény ( . . . ) ,  a jövőt védő törvényé az el
sőbbség. ( . . . )  A »külső« törvényt kiegészítheti egyéni szin
ten a »belső« törvény, vagyis az erkölcsi norma. ( . . . )  Erős 
védelmet jelenthet ( . . . )  a kommunikációs megoldások és 
technikák használata.’’

A VALÓSÁG 1985/9-es számának érdekfeszítő tanulmánya 
BOKOR ÁGNES: A MODERN SZEGÉNYSÉG: A DEPRI- 
VÁCIÓ című dolgozata. A Társadalomtudományi Intézet tu
dományos munkatársának kutatásai szerint a szegénység ha
gyományos formája, az alapvető javaktól való megfosztott- 
ság az ipari társadalmakban ma már nem jellemző. „Azok

a szeg én y ek ,
illetve közelebbről: depriváltak a nyolcvanas évek elején 
Magyarországon, akik a társadalom által nyújtott javak bi
zonyos köréhez (tudás, hatalom, autonómia stb.) nem, vagy a 
társadalom többségéhez képest igen csekély mértékben jutnak 
hozzá; az életfontosságú anyagi javakban pedig, legalábbis 
mennyiségi értelemben (csupán) szükségleteiknek megfelelő
en részesülhetnek. ( . . . )  A hagyományos típusú szegénység 
is létezik még, de országos mintánkban ennek csak nyomait 
találtuk.” A depriváltak vagy deprivációval veszélyeztetettek 
aránya hazánkban ma a rétegződésvizsgálatok alapján 30 
százalék körüli. A depriváltak esetében az anyagi lehetőségek, 
a lakókörnyezet, a lakáshelyzet stb. szorosan összefügg egy
mással. „Valamennyi vizsgált vonatkozásban a depriváltak 
súlyos hátrányait mutattuk ki. ( . . . )  A depriváció ma nálunk 
erősen rétegekhez kötődő társadalmi jelenség. A depriváltak 
90 százaléka a három alsó társadalmi réteg tagja; s e ré
tegek csak egy kis hányada nem deprivált. Hasonlóan erős a 
származással való összefüggés. Valamennyi korcsoportjukban 
a paraszti ( . . . )  eredetűek dominálnak.” A depriváció oka 
ma az 1945 utáni modernizáció felemás jellege. „Több ok miatt 
nevezzük az első modernizációs hullámot felemásnak: 1. csak 
bizonyos, kitüntetett gazdasági ágakra korlátozódott, 2. de 
ezekben sem a korabeli, hanem annál korábbi nyugat-európai 
színvonalat hívott életre, 3. a szovjet modell változtatás^ nél
küli követése szükségszerű diszfunkcíókkal járt, 4. á szűkebb 
értelemben vett társadalmi modernizáció elsősorban a várost, 
és nem a falut, a köz-, és nem a magánszférát érintette. 
( . . . )  Emiatt egy újabb modernizációs impulzus elodázható, 
de el nem kerülhető” — írja Bokor Ágnes.

A Politikai Főiskola megújult folyóirata, a POLITIKA
TUDOMÁNY 1985/1. számának bevezető írása; KULCSÁR 
KÁLMÁN akadémikus tanulmánya, TÁRSADALMI MEGÚJU
LÁS — POLITIKA — TUDOMÁNY címmel.

„A társadalmi életben használt innováció tulajdonképpen

a reform,
amely több szinten is szükségessé válhat. 1. Szervezeti szin
ten, azaz a gazdasági, a politikai, a kulturális stb. szerveze
tek felépítését, működését változtató módon, amennyiben a 
környezettől érkező visszacsatolások eljutnak a szervezetbe, 
tehát a környezet hatását, a visszacsatolást más eszközök: 
különféle szabályozók nem fogják vissza ( . . . )  2. A nagy, 
tehát a társadalmat egészében átfogó rendszerek szintjén, 
akkor amidőn a ( . . . )  környezet változásai a nagy rendszer 
egyik alrendszerébe is bejuthatnak, s így feloldást igénylő 
belső konfliktust hoznak létre a rendszeren belül, amelynek 
feloldása általában a rendszer egészének ■— különböző mé
retű — változását eredményezheti. 3. A társadalom szintjén, 
amidőn a saját belső fejlődéséből, illetőleg a külső _ (világ- 
gazdasági, világpolitikai stb.) feltételekből adódó tényezők 
változást igényelnek, de azt a nagy rendszerek valamelyike 
— a maga változatlanságával — visszafogja.”

A társadalmi innováció érdekében többek között „min
denképpen szükséges a tudomány és a politika közötti köz
vetítő mechanizmus kiépítése. Minthogy a két társadalmi 
szférát jellemző tényezők különbözőek, a tudomány és a 
politika logikája sem egyforma, végül a kutató-tudós és a 
politikus gondolkodásmódja sem felel meg egymásnak (nem 
is szólva az Ismeretek különbözőségéről) ( . . . )  Jóllehet a tudo
mány által feltárt szakismeret átadása a politikaalkotás folya
matában döntő tényező, ez nem jelenti azt, hogy más hatások 
a politika formálásában, mint például az állampolgárok rész
vétele, a közvélemény kutatások eredményei, a közigazgatás 
tapasztalatai stb. ne lennének fontosak.”

Az IFJÚSÁGI SZEMLE 1985/3-as számában olvashatjuk 
NAHALKA ISTVÁN tanulmányát FELSŐOKTATÁS, KÖZ
MŰVELŐDÉS, POLITIKA címmel. „A közművelődési tevé
kenységnek ( . . . )  modellértéke van, példát ad egy korsze
rűbb működésré, jelen esetben az értékek, igények és elvá
rások horizontális áramlásának biztosítására, a gyakorlattal 
kialakított közvetlen kapcsolatra ( . . . )

Az autonómia
nagy érték, vagy pontosabban, nagy érték lenne, ha létez
ne. ( . . . )  A közművelődés, a tudományos szakmai élet, a 
sport területén gyakran születnek úgynevezett alulról jövő 
kezdeményezések, gyakran alakulnak ki tevékenységüket 
Önállóan megszervezni akaró csoportok. Nem nehéz észre
venni, hogy e folyamat voltaképpen nem más, mint a  Közép- 
Kelet-Európában annyira hiányzó közvetlen, emberi integ
rációk, az egyén társadalmi intézményrendszerbe illeszkedé
sét segítő, megkönnyítő közösségek formálódása, a civil szfé
ra mind gazdagabbá válása. ( . . . )  Az alulról szervezett, a 
kooperációs tevékenységre épülő, közvetlen emberi igények, 
szükségletek kielégítésére létesülő csoportok léte, szűkebb 
és tágabb környezetükre kifejtett hatása lazítja a társadal
munkra még mindig jellemző »felülről irányítottságot«. A 
közösségek, szervezetek vertikális szerveződése, kapcsolat- 
rendszerébe »horizontális elemeket« visz, erősíti a társada
lom belső integráltságát, belső kohézióját. Ez a felsőoktatási 
intézményekben folyó közművelődési tevékenység »igazi« po
litikai jelentősége!” B. K. T.

A tánc határtalan
Beszélgetés Szabály Györggyel

Ez a fogalom sok embernek még m.a is a hagyomá
nyos, klasszikus balettet — Degas képeit — juttatja az 
eszébe. Csillogás, tüllszoknyák, gyönyörű ugrások, lágy 
mozdulatok, finomság.

A balett-táncos ennek megfelelően a finom, elegáns 
mozdulatok és az akrobatikus ügyesség keveréke. Hogy 
mindez mennyire nem így van és hogy a balettnak, a 
táncnak mennyire határtalanok a lehetőségei, azt sze
retnénk e számunkban induló rövid sorozatunkkal be
mutatni. A sorozatban Szakáig Györggyel beszélgetünk 
a balettről, kedvenc darabjairól és ezzel együtt önma
gáról, a mindennapjairól, gondolatairól, a munkájá
val, sikereivel kapcsolatban.

Kellemes megjelenésű, tér- . 
mészetes fellépésű férfi, ko
ra szerint fiatal, a szakmá
jában azonban már tapasz
talt, érett művészként tart
ják számon. Az Operaház 
Liszt-díjas magántáncosa, több 
sikerszerep még sikeresebb 
alakítója mind a hazai, mind 
a nemzetközi balettszínpado
kon.

A legkiemelkedőbb ezek 
közül: A csodálatos manda
rin szenvedélyes mandarinja, 
a Próba című rockbalett két
kedő Júdása, a Holland ba
lettest abszolút férfi főszere
pei, a Spartacus címszerepe, 
a Cédrus festője és sasmada
ra, a Rómeó és Júlia megrá
zó Mer.cutiója, a Giselle férfi 
főszerepé és ezenkívül a 
Macskák című musical táncos 
főszerepei a Madách Szín
házban. Eközben jelentős 
külföldi sikereket is magáé
nak mondhat: Ausztráliában, 
Mexikóban, Olaszországban, 
az NSZK-ban, Ausztriában 
stb.

Ha pedig azt is hozzávesz- 
szük, hogy koreográfiái pró
bálkozásai is vannak, sőt 
prózai filmfőszerepeket is 
vállalt, sikerrel; meglepő
dünk a táncos sokszínűségén 
és sokoldalúságán.

Már e rövid ismertető alap
ján is sejthető, hogy Szakály 
Györgyöt nem könnyű beso
rolni a balett-táncosról alko
tott elképzeléseink közé.

A színpadon elsősorban 
szuggetivitása, a kifejezések 
gazdagsága, az élő, beszélő 
mozdulatok látványa köti le 
a nézőt, amellett, hogy tech
nikailag precíz, biztonságos 
és látványos amit csinál. Ha 
ő táncolja a szerepet, gyakran 
teljesen más, mint az azonos 
szerepet táncoló kollégáié. 
Vajon mi ennek az oka?

— Hogyan határoztad el, 
hogy balett-táncos leszel?

— Ügy alakultak a dolgok, 
hogy egyszeresük azt vettem 
észre, táncos leszek.

Vidéken születtem és nem
hogy a balettet, de még a 
színházat is alig ismertem, 
mint minden vidéki kisváro
si diák a ’60-as években. Vi
szont rengeteget jártam

könyvtárba, mindent kiolvas
tam, ami a kezembe került 
és egytől-egyik minden figu
rába beleképzeltem magam. 
Állandóan fantáziáltam, el
játszottam a szituációkat. A 
tv-ben is mindent megnéz
tem, amit lehetett. Később a 
nővéremmel játszottam szín
házat, meg a környékbeli 
gyerekkel, amíg meg nem un
ták. Aztán egy iskolai elő
adáson a véletlen úgy hozta, 
hogy nekem kellett eljátsza
nom az egyik főszerepet — 
a juhász szerepét —, amiben 
„óriási” sikerem volt. És 
nemcsak a közönségnek tet
szett, hanem a szüleimnek is. 
Feltűnt nekik, hogy milyen 
természetesen vettem az első 
fellépést a világot jelentő 
deszkákra. Akkor úgy látszik 
megérezték, hogy nem a csa
ládi hagyományokat folyta
tom majd. Rövidesen a ma
mám kezembe nyomott egy 
újságkivágást, amin az Álla
mi Balettintézet felhívása 
volt az azévl jelentkezésekre.

— Akkor hány éves voltál 
és mit tudtál a balettről?

— 10 éves és a. balettről 
szinte semmit nem tudtam. 
A műkorcsolya és a Mojsze- 
jev együttes nagyon tetszett 
a tv-ben és gondoltam, hogy 
a balett sem lehet rosszabb. 
De legfőképp arra a mondat
ra figyeltem föl, hogy a 2. 
évtől színpadi gyakorlatban 
részesülnek a növendékekt-Ez 
mindent eldöntött. Jejentkez- 
í'e'mT Apám feltett a Áonafra 
és eljöttem Pestre, a felvéte
lire. Mivel mindjárt elsőrési- 
került, nem volt időm gon
dolkodni rajta, hogy mibe 
fogtam.

— A Balettintézetben nem 
csalódtál? Sokat lehet halla
ni arról, és a nyilatkozó tán
cosok is gyakran említik, 
hogy ezen a pályán az-első a 
fegyelem és a könyörtelen 
munka. Egy olyan fantázia
gazdag, szertelen gyereknek, 
mint te voltál, elég nagy 
megpróbáltatás lehetett a 
gyakorlatok monotóniája.

— Nem volt könnyű, de 
nem is csalódtam. A gyakor
latokat sosem szerettem, de 
nem esett nehezemre. Ügy 
gondoltam, hogy ha ez kell 
ahhoz, hogy színpadra kerül
jek, biztos van benne valami. 
Ezen kívül még meglepően 
könnyen is tanultam. Egy idő 
után pedig az ígéretnek meg
felelően, jöttek a színházi 
gyakorlatok. Mindez teljesen 
lekötött és egyszeresük ott 
volt a diploma a kezemben.

— Biztos neked is voltak 
nehézségeid a pályakezdés 
éveiben, mint minden fiatal 
diplomásnak.

— Nem egyértelmű, hogy 
mivel. A vizsga után mint 
legjobb növendék 1 éves ösz
töndíjat kaptam Leningrádba, 
ahol elég peches voltam, s 
rövid idő után lesérültem. 
Többhetes eredménytelen 
kórházi ápolás után összeült

a konzílium és a végén a fő- 
orvosasszon.y megkérdezte, 
hogy gondolkodtam-e már 
azon, mit fogok csinálni, ha 
nem táncolhatok. Én csodál
kozva válaszoltam, hogy ter
mészetesen táncolni fogok. 
Két nap múlva jött egy „cso
dadoktor” a tűivel és két he
ti akupunktúrával helyreho
zott. Majd pár hónap múlva 
volt egy jól sikerült vizsga
koncertem és azóta sérülés 
nélkül táncolok.

Ugyanilyen hullámzás volt 
itthon is az első pár év, 
csak nem sérülés miatt. Vol
tak komoly feladataim, ahol 
érezhetően és egyértelműen 
bizonyítottam, de jöttek hosz- 
szabb időszakok, amikor 
nem kaptam szerepét. Vagy 
kaptam, de csak azért, mert 
más lebetegedett, vagy eluta
zott.

— Talán nehéz volt téged 
beilleszteni a „repertoárba"?

— Nem tudom. Abban a 
négy évben, míg az Opera

ház felújítása folyt, igen ke
vés fellépési lehetőség jutott 
mindenkinek. De az is igaz, 
hogy én elsősorban a cselek
ményes darabokat kedvelem,- 
az olyanokat, ahol történik 
valami, emberi jellemeket, 
magatartásokat lehet meg
formálni.

— Tehát inkább a mai ba
letteket?

— Nem osztályoznék így. A 
klasszikusok közül is vannak 
kedvenceim, pl. a Giselle-t 
nagyon szeretem, de az is 
cselekményes. A legfontosabb 
az, hogy mozdulattal, a moz
dulatok összességével fogal
mazzuk meg a diarab tartal
mát, mondanivalóját. Ügy 
gondolom, sokszor a mozdu
lat többet elmond, mintamit 
szavakba lehet foglalni. Szá
momra ez a balett és a tánc 
lényege és ez a feladat min
dig kihívás.

Pavkovics Mária
(Folytatása következik)

Részlet az egyik szerepből

Élet egy emberre
Ismersz? Ismerhetnél már egy kicsit. A megtört, a 

megnőtt, a kalandos, egyedül, s magáért-való élet va
gyok. Csak azért csillogtatom, hogy te is kedvedet leld 
soraimban, Te, aki „művelt” vagy. De nem csak érted 
vagyok. S főképp nem érted, sokkal inkább általad. 
Nap mint nap veled vagyok, elkísérlek utadon: vigyá
zok rád, mikor átfutsz a zebrán, s vérzek, ha elhagy 
az a bizonyos... Soroljam még? Ismerem minden rez
dülésedet. Tudom mit miért teszel, hisz általam te
szed. Sokkal gazdagabb vagyok nálad: én látlak téged, 
de Te csak történelmemet ismered. (Valamikor megszü
lettél.) Gazdaságom neked adom; pillanatokra homlo
kodon átsuhan a boldogság.

Nekem ez elég, — de neked? Nem adhatom oda a 
jövődet. Néha átlépsz rajtam, belépsz, s kilépsz belő
lem. Mindez csak látszat. Érted már, hogy én vagyok 
a világod?

„Mindennel ~-és mindenkivel azonos, így mondta.” 
C. McGullers; Magányos vadász a szív.

K. T.

iy/lár egészen gyermekkora 
óta álmodozott a tavasz

ról. . .  A mama minden este 
leült a rácsos ágy mellé elhe
lyezett sámlira, és mesélt. Mi
közben felolvasott vagy rög
tönzött, lehelete az áhított ta
vaszt árasztotta. Z. K. hozzá
nyomta arcát az ágy rácsaihoz, 
azt remélve, hogy közelebb 
kerülve többet érzékelhet a 
mama tavaszából. De a rács 
sűrű volt, így Z. K. számára 
e vágy megörökíthetetlen le
heletté vált. Bőrét sohasem 
járta át a titkon remélt ér
zés.

Azután kikerült a rácsos 
ágyból. . .

Később egy iskolába járt, 
amelynek szürke épületéből 
várta érzelmeinek beteljesü
lését. A tanárnő kicsit meg-

Sz. Z o ltán n a k

döntötte a fejét, színtelen 
kontya megremegett és lagy
matag arcának párnái közül 
közönyös szemek meredtek Z. 
K.-ra.

— Mit vár ez a gyerek tő
lem? — értetlenkedett csak 
egy pillanatig, aztán feladta a 
házi feladatot.

Az ódon iskolaépület belse
jében hófehérek voltak a fa
lak Z. K.-t vonzotta e tisz
taság és frissesség. Megvárta, 
míg mindenki elment, majd 
mutatóujját a falhoz érintve

icw aóza
végigszaladt a folyosón, le, 
egészen a kapuig. Belereme
gett a gyönyörűségbe.

Ez volt az első élmény, 
amelyet a bőrén érzékelhe
tett .. . Később sok apró ta
vasz követte egymást, de 
egyik sem volt hasonlatos 
ahhoz az egykori valódihoz.

Tizennyolcadik évében már 
az édesapja is különcnek tar
totta. Z. K. egyébként ezt 
nem vette észre. Egy szőke 
lányban remélte hajdani any

ját, vagy talán még annál is 
többet. , .

A lány idővel megőszült, 
élősködő csemetéi megöregí- 
tették testét; kedvességéről 
már csak sárguló levelek és 
fényképek tanúskodtak. Min
dig télen szerette fényképez- 
tetni magát. . .  Imádta a te
let. Állandóan a hóra vágyott, 
így Z. K.-ról nem is készül
tek fényképek.

Másfél szobás lakásukban 
csupán egy kép volt, amelyet 
Z. K. sajátjának érzett. Egy 
kis rácsos ágyat ábrázolt, sű
rű rácsozással. Mellette sám
li. A képet fájdalommal ke
vert vágy lengte körül. Egy 
élet élményét ábrázolta. Egy 
vágyat, amely mindvégig vágy 
maradt. . .

Orbán Andrea



Reformszótár (1.)

M oduláris és lépcsős képzés
A szakirodalom igen követ- 

kezetlenül váltogatja a ..több
lépcsős”, „többfokozatú'’ és 
„többszintű” képzés elnevezé
seket. Érdemes lenne tisztán 
látni.

A „fokozat” elnevezést ok
tatási rendszerünk alapvető 
elemeinek (alsó-, közép-, fel
sőfokú képzés) , megjelölésére 
célszerű használni. A képzési 
szint” értelmezését az .egyér
telműen elkülönülő szintekre 
(szakmunkás, technikus, üzem
mérnök. mérnök stb.) erdemes- 
vunatkoztatni.. A „txw oUtpcsxjts',. 
kifejezés viszoint a szintek köz
ti olyan kapcsolatokra vonat
kozik, amikor a1 magasabb 
szintek az alacsonyabb sz in 
tekre épülnék, tehát például 
az első lépcső a főiskolai, a 
második az egyetemi szint.

A modulrendszert a tan
anyagok modulokba való el
rendezéseként értelmezzük,, 
amikor a képzés tananyag- 
elemekből — nem mereven 
vett tantárgyakból — kialakí
tott modulokból építkezik.

Egyetemfejlesztési tervünk 
modulrendszerű, bizonyos mér
tékig többlépcsős képzést cé
loz. „Bizonyos mértékig” azért, 
mert az első lépcső — nem 
főiskolai szint, hanem szűk 
szakosodás nélküli, általáno
sabb képzés — után külön dip
loma vagy átvételi procedúra 
nélkül, bizonyos minimumkö
vetelmények teljesítésével a 
hallgatók döntő része várha
tóan továbblép a második lép
csőbe. Mégis „részben” több
lépcsős, mert aki nem akar 
vagy nem tud a második lép
cső várható követelményeinek 
eleget tenni, az az első lépcső 
után használható főiskolai jel
legű diplomát kaphat, vagy — 
távlatilag — konvertálható, 
általánosabb tudásával más 
felsőoktatási intézmény máso
dik lépcsőjébe léphet át. 
Ugyanígy a gazdasági főiskolát 
végzettek, vagy — távlatilag 
— más felsőoktatási intézmé
nyek első lépcsőjét elvégzők 
átléphetnek egyetemünk má
sodik lépcsőjébe.

Ha a felsőoktatási intézmé
nyek összehangolják a fejlesz
tést, akkor ezáltal a többlép
csős képzés lehetőséget teremt 
a hallgatók adottságai szerint 
bármelyik képzési szint eléré
sére; nyitottabbá teszi az

egyetemi szintet; az egyéni 
képzési irányoknak a máinál 
lényegesen változatosabb kom
binációit, interdiszciplináris 
és multidiszciplináris jellegű 
irányok választását is biztosít
ja, a különböző intézmények
ben való tanulást (áthallgatás, 
részképzés) is beleértve. Ehhez 
természetesen egyben az egyes 
lépcsőkön, modulokon belül a 
választás a mainál sokkal na
gyobb szabadságát is biztosí
tani szükséges a hallgatók szá
mára. A társadalmi igénvek 
Xwxelembevéfe.le a .tudás tár
sadalmi értékelésével, az egye
temen belül pedig átgondplt 
kritériumrendszerrel, a társa
dalmi, gazdasági igények hosz- 
szú távú előrejelzésével szabá
lyozható úgy, hogy a képzés 
mégis lehetővé tegye egy sajá
tos képzési vállalkozási szel
lem megvalósulását.

Ha az első lépcső után egy
részt konvertálható tudást, 
sokszínű továbblépési lehető
séget kívánunk biztosítani, 
másrészt pedig az első lépcső 
után főiskolai jellegű diplomá
val kilépőknek használható 
végzettséget, akkor szakítani 
kell a korábbi egyoldalúan 
deduktív képzési módszerrel. 
A deduktív módszer, tehát az 
általános elméleti képzéstől 
fokozatosan a szűk szakképzés 
felé haladás helyett az első 
lépcsőben az általános képzés 
legyen igazán általános, kon
vertálható, ugyanakkor folya
matosan legyen összekapcsol
va a gyakorlati alkalmazással, 
s ez a gyakorlat pedig legyen 
igazán gyakorlat. Az elmélet 
és gyakorlat folyamatos egy
máshoz kapcsolódó oktatását 
nevezi a terv induktiv-konduk
tiv módszernek. Ez is csupán 
az egyéni választási lehetősé
gek bővülésével együtt felel 
meg kettős céljának.

A moduláris és lépcsős kép
zési rend, mely induktív-kon
duktív képzési módot von ma
ga után, a mai elkülönült in
tézményekben, szakokban fo
lyó, zárt, rugalmatlan képzés
nek egy ésszerű alternatívája. 
Egyetemünk fejlesztési terve 
ezt az alternatívát választotta, 
ezt célszerű most már követ
kezetesen végigvinni, megvaló
sítani.

B.

Ga-gazdák kerestetnek...
V a n n a k  e g y e tem e k , ah o l h a g y o 

m á n y , h o g y  a  végzős é v fo ly am o k  
m in d ig  m e g c s in á ljá k  a  m a g u k  
b a lla g ó ú jsá g á t. S z e re tn é m , ha  
ez t a  h a g y o m á n y t,  ezen  az  e g y e 
bem en is é le tre  le h e tn e  k e lte n i. 
K é re k  m in d e n k it ,  a k i b á rm ifé le  
ö tle tte l,  n y o m d a i k a p a c i tá s  s z e r
zésév e l, ra jz o lá s s a l ,  a n y a g g y ű j té s 
se l v a g y  b á rm i eg y éb  m ódon  
egy  K özgáz t re p re z e n tá ló  b a lla g ó 
ú js á g  ö s sz e á ll ítá s á b a n  seg íten i 
tu d , k e re s s e  m eg  B u d a i J á n o s t ,  
v agy  h a g y jo n  n e k i ü z e n e te t  a

K ö zg azd ász  sze rk e sz tő sé g éb e n
v agy  a  K IS Z -b izo ttság o n .

A k ia d v á n y  te rv e z e tt  c ím e : 
„ G iz -g az d á sz ”  *85. S z e re tn é n k  
m ég  k a rá c s o n y  e lő tt m e g je le n te t
n i, e z é rt n y o m d a k é sz  á lla p o tb a  
k e lle n e  h o zn i n o v e m b e r hó  fo ly a 
m á n . R ek lám  h ird e té s e k n e k  is 
te r e t  a d u n k !  A k ia d v á n y  b e v é te 
léb ő l s z e re tn é n k  az  ú j  T á rs a d a 
lo m tu d o m á n y i k lu b o t és az ú j j á 
a la k u ló  eg y e tem i fo c ic sa p a to t tá 
m o g a tn i.

G iz -g azd ász  »85 
sze rk e sz tő ség e

Olrashk, hűlbtfuk...

Egyofemüsek a  k&séíefben Októberi délelőtt
(pillanatfelvétel)

f i f  sz. Tíz óra. Budapest. A verőfényes hideg 
ÉT 'S napsütésben fönséges tömbként magasodik 
t  3  az Operaház megújult-megtisztult épület- 

csodája. A téglaszín méltóság uralja a tá
jat. Mozdulatlan.

A kocsifelhajtó széles kőkorlátjánál egyszer csak ap
ró mozgás töri meg a statikus csendet: két köztisztasá
gi alkalmazott („csíkos, csíkos kardigánban”) jóízűen 
szalonnázni kezd a betonlócaként is kiválóan hasznai
ható helyen. Tízórai — zenekc-zelben!

Táplálkozási kultúra és magaskultúra, periféria és 
centrum, mélység és magasság — ember és élettelen 
világ csap össze néhány falatnyi pillanatra a csípős 
széllel keretezett háromdimenziós képben. Az idő egy
két percig megáll, s mosolyogva gyönyörködik.

Aztán újra csend. Űjra nyugalom. Budapest. Tíz óra.
Ősz. .Zsubori Ervin

Szépségkirálynő-jelolt

A Művelődési Minisztérium
ban lapszerkesztők részére 
tartott „háttérbeszélgetésen” 
nem hivatalosan hallottuk, 
hogy egyetemünk fejlesztési 
tervét jó reformtervnek tart
ják. Az intézményi tervek jó- 
váhagyása csak tavasszal vár
ható, addig is a Közgázon kü
lönösen fontos, hogy gyors 
tempóban olyan részletes kon
cepciót dolgozzunk ki, amelyet 
az egyetem egységesen támo
gat, különben külső támogatá
sokra, feltételekre nemigen 
számíthatunk. Megtudtuk még, 
hogy a következő öt év ki
emelt feladata a rekonstruk
ciók mellett a pedagóguskép
zés bővítése. Így nincs esély 
arra, hogy egyetemek, köztük a 
Közgáz plusz státuszt kapjon, 
például nyelvoktatás céljára. 
A nyelvoktatás gondjait kizá
rólag egyetemen belüli státusz- 
átcsoportosítással lehet és kell 
megoldani — hallottuk.

Az Ifjúsági Szemle 1985/3-as 
száma közli Sándor Péter ta
nulmányát az Economix kis

szövetkezet Universitas hall
gatói szakcsoportjáról. A kis
szövetkezet összeállításában 
módszertani kiadvány is meg
jelent egyetemi, főiskolai vál
lalkozások alapításához, műkö
déséhez fontos tudnivalókkal. 
Az Econo-tour szakcsoport kö
rül több lapban és a rádióban 
vita bontakozott ki, melynek 
lényege, hogy megengedhető-e 
az elvileg szociálpolitikai 
szempontokat is figyelembe 
vevő Express utazási iroda 
monopolhelyzetének oldása a 
kollégiumok nyári hasznosítá
sa terén.

A Medvetánc 1984/2—3-as 
száma egyetemünk első díjas 
TDK-dolgozatának szerzőitől, 
Szabó Károlytól és Virágh 
Lászlótól közli ,,A begyűjtés 
»klasszikus« formája Magyar- 
országon (1950—1953)” című 
értékes tanulmányt. Az Ötödik 
sebesség című rádióműsor a 
Közgazdász oktatási reformvi
tájára és egyetemünk új Tár
sadalomtudományi klubjára 
hívta fel a figyelmet.

— s

(Folytatás az 1. oldalról)

nunk, és egytől ötig pontoztak 
bennünket. Itt még nem volt 
sem sminkes, sem fodrász a 
rendelkezésünkre bocsátva. A 
32 lányból tízen mentünk to
vább (én negyedik lettem), és 
egyet a közönség juttathatott a 
középdöntőbe.

— Tehát következett az 
újabb forduló.

— Igen, szeptember 20-án. 
Ezelőtt is volt egy divatbemu
tató, ezúttal a Hungária Szál
lónál, ahol a mindenkinek ki
osztott Yessa fürdőruhában 
vonultunk be. Szerencsére me
leg nap volt, különben meg
fagytunk volna. Délutánra pró
ba volt tervezve, de a szerve
zésre jellemző, hogy órákon 
keresztül több mint harmincán 
vártunk egy kis szobában a 
kezdésre. Végül, főleg a kivo
nulást és a különböző lépése
ket gyakoroltuk.

Az utolsó felvonás a Kong
resszusi Központban zajlott. 
Előtte még volt egy nagy haj
sza, egész délután próbáltunk, 
csiszolgattuk a koreográfiát.

— A döntő közben milyen 
érzés volt egy akkora tömeg 
mustráló tekintete elé kilépni?

— Igaz, hogy a . teremben 
1700-an voltak, de olyan mesz- 
sze tőlünk, hogy nem is igen 
érzékeltük a jelenlétüket. Tu
lajdonképpen csak a zsűrinek 
kellett megmutatni magunkat. 
Itt már húszán bíráltak ben
nünket, és osztrákok is részt 
vettek a pontozásban. Azt hi
szem, kellemetlen érzésre nem 
is nagyon jutott idő, annyira 
figyeltem arra, hogy nehogy 
rosszul lépjek, el ne rontsak 
véletlenül valamit. Bár isme
rőseim szerint végül is ezen 
csúsztam el. nem gyakoroltam 
eleget a különböző lépéseket, 
és a magas sarkú cipő is szo
katlan volt számomra, nem 
szoktam meg.

— Milyen összbenyomás ala
kult ki benned a versenyről?

— A legnagyobb hibája a 
szervezetlenség volt, még a 
döntő sem volt tökéletes, 
mindössze húsz percünk volt 
arra, hogy átszaladjunk a No- 
voteibe enni egy pizzát (ter
mészetesen a szervezők nem 
biztosítottak még szendvicse
ket sem a döntőn), aztán vil
lámgyorsan beöltöztünk. Na
gyon fárasztó volt az is, hogy 
a protokoll nagy részét a vég
ső felvonás előtt erőszakolták 
bele a programunkba.

A középdöntőben a fürdőru
hákat pedig úgy kaptuk meg, 
hogy ledobálták egy kupacba, 
és mindenki rárohanhatott, és 
foglalhatott magának. A mé
retekre jellemző volt, hogy ál
talában a nagyobb számok sze
repeltek a választékban. Bor
zalmas volt, hogy utána levéve 
vissza kellett adni, és például 
a divatbemutatón újra kiszór
ták, így sokszor mindenkinek 
más jutott, nem az, amit már 
egyszer használt, hanem vala
melyik társáé.

— Hogyan fogadták szüleid, 
csoporttársaid ezt az egészet?

— Ami azt illeti, otthon elő
ször egy kicsit húzódoztak, 
féltettek ettől az egésztől, vé
gül érdekes módon, nagyma
mám rábeszélésére küldtem el 
a jelentkezésemet. A csoport
társaim lelkesedtek, örömmel 
újságolták, hogy láttak a tele
vízióban, rám szavaztak. Az 
ismerősök is állandóan mond
ják, hogy észrevették ám.

— Most a megmérettetés 
után milyen terveid vannak 
ezzel az egésszel?

— Elsődleges célom termé
szetesen továbbra is az egye
tem, ezt az egészet amolyan 
zsebpénzszerző foglalkozásnak 
tekintem, mármint, ha elhív
nak modellnek reklámhoz, di
vatbemutatókra. Szeretnék 
majd év végén a külgazdasá
gi szakra jelentkezni, most ez 
a legelső a rangsorban.

— Ehhez sok sikert kívánok, 
és köszönöm a beszámolót.

Nagy Gábor

F A Z O N O K

(Fotók: Sass Ákos)

A számok nyelvén

Diákok
a statisztikaoktatásról

Az 1984 85-ös tanév máso
dik félévében a statisztika 
tanszék felmérést végzett a 
statisztikaelőadásokkal kap
csolatban. Ennek főbb ta
pasztalatait tanszéki értekez
leten vitatták meg és a Fel
sőoktatási Szemlébert egy rész
letesebb cikk formájában meg 
is jelentetik. Az alábbiakban 
egy rövid összefoglalást te
szünk közzé.

A statisztika tárgy előadói 
egységes tantervi keretekben, 
egységes számonkérési köve
telményeket figyelembe véve, 
bizonyos mértékig eltérő fel
fogásban az adott szakokra 
orientáltan tartják előadásu
kat.

Egyetemünkön a közelmúlt
ban elkészült képzéskorszerű
sítési terv külön kiemeli, 
hogy jobban figyelembe kell 
venni az oktatási folyamat
ban a hallgatók képességét és 
érdeklődési körét. Ehhez iga
zodva különböző típusú (rész
letező, magvarázó, tananyag
követelő, összefoglaló) elő
adásokat terveznek és egyút
tal az előadások módszerén 
és eszköztárán is változtatni 
kívánnak.

Az előadások korszerűsítési 
javaslatának kidolgozásához 
felhasználják a szakirodalom 
hazai és nemzetközi eredmé
nyei mellett, tapasztalataikat 
és a hallgatók véleményét is. 
Ez utóbbit szolgálta a kér
dőíves felvétel.

Ügy tűnik, a hallgatók meg
értették a vizsgálat jelentősé
gét és a közel 500 fős évfo

lyamról 416 értékelhető, ki
töltött kérdőívvel támogatták 
a munkát. (A kérdőívek fel
dolgozását két tanszéki de
monstrátor, Orlovácz Mária 
és Tóth Katalin végezte.)

Az előadásokat a hallgatók 
42 százaléka rendszeresen lá
togatta és közel 70 százalékuk 
legalább az előadások felén 
részt vett. Az előadásoktól 
való távolmaradás okaként a 
legnagyobb gyakorisággal azt 
a választ adták, hogy a felké
szüléshez elegendő a tankönyv 
és mindössze 27 hallgatónak 
volt olyan véleménye, hogy 
nem jó az előadás.

Az előadások órakeretét a 
hallgatók 65 százaléka meg
felelőnek tartja, 16 százalé
kuk kevesebbet igényelne, 14 
százalék pedig szükségtelen
nek ítéli azokat. A gyakorla
tok és előadások aránya 164 
hallgató szerint jó, 176 hall
gató pedig a gyakorlatok sú
lyának növelése mellett szállt 
síkra (említésre érdemes, hogy 
az arány emelését olyan hall
gatók is szorgalmazták, közel 
25 százalékban, akik az elő
adások óraszámát megfelelő
nek tartják).

Az előadások legalább fe
lén részt vevő hallgatóktól 
kérdezték, hogy milyen mér
tékben követik azt. A hallga
tók 56 százaléka figyelt, 37 
százalékuk azonban nagyrészt 
csak a táblát, vagy a kivetí
tett anyagot másolta.

A gyakorlatra való felké
szülés során a hallgatók 92 
százaiéira használja a tan
könyvet (33 százalékuk csak 
ebből tanul), az előadáson ké
szített vázlat pedig 44 száza
lékuknál szerepel, mindhá
rom forrásból pedig csak 16 
százalékuk merít.

A hallgatók nagy hányada 
(74 százalék) az előadásoktól 
várja a tananyag feldolgozá
sához szükséges vezérfonalat 
és a nehezebben érthető ré
szek magyarázatát. Kiemel
kedett gyakoriságával az a 
válasz is, miszerint az elő
adás mutasson rá a módsze
rek gyakorlati alkalmazásá
nak lehetőségeire is (40 szá
zalék volt az aránya). Har
minckilenc hallgató javasol
ta, hogy az előadás lépjen túl 
a tananyagon, 52 pedig azt, 
hogy ne haladja meg.

A statisztika gyakorlatokat

is általában jónak minősítet
ték a hallgatók, arányukat a 
tantárgy órakeretén belül, sőt 
egyesek azontúl is emelni kí
vánják.

Az előadások technikai fel
szereltségét (pl. elöadáslapok, 
írásvetítő használata) is jó
nak tartották a hallgatók, és 
azok fokozott kiterjesztésére 
tettek javaslatot.

Ugyancsak már korábban 
felmerült törekvést támasz
tott alá és kivitelezésének me
netét gyorsították meg azok 
az igények, amelyek a statisz
tikát megelőző számítástech
nika tárgy keretében tanul
tak fokozott alkalmazási le
hetőségeit sürgették.

Alátámasztást nyertek 
azok a törekvések is. hogy kü
lönböző típusú előadásokkal, 
differenciált oktatás lehetősé
gének megteremtésével szol
gálja a tanszék a hallgatók 
igényeit. Ennek megoldása 
azonban nagy előkészítési 
munkát követel és ezért csak 
a későbbi tanévek során rea
lizálódik,

A diákok néhány javasla
tával nem értett egyet a tan
szék. Ilyen például az előadá
sok órarendi helyének — hét
fő 8—9.30 — megváltoztatása.

A tanszék ezúton is köszö
netét ngond a kérdőívet kitöl
tő hallgatóknak, hogy segítet
ték a tanszéket az általános 
statisztikaelőadások korsze
rűsítési munkálataiban és tá
mogatták törekvéseit észre
vételeikkel, javaslataikkal.



H Í R E K

A Társadalomtudományi Klub 
további műsorából

Az E g y e te m p o litik a i K lu b  n o 
v e m b e r  5-én  E g y e tem i re fo rm  — 
e g y e te m i d e m o k rá c ia  c ím m el 
K o v ács  S á n d o rra l  b eszé lg e t, n o 
v e m b e r  19-én M eg ú ju lá s i a l te r n a 
t ív á k  c ím m el K e ré k g y á r tó  
G y ö rg y n é l S zabó  K a ta l in , S zak ács  
S á n d o r ,  T ó th  T a m á s , F o r ru i  I s t 
v á n  ré szv é te lé v e l re n d e z  k e re k -  
a sz ta l-b e s z é lg e té s t ,  d e c e m b e r  11-én 
p ed ig  a  M eg ú ju lá s  k ü lső  f e lté te 
le i  c ím m e l sze rv ez  p ro g ra m o t.  A 
s o ro z a t m in d e n  m á so d ik  k e d d en  
19 ó ra k o r  a  K in izsi u tc a i  k lu b -  

h e ly is é g b e n  k e rü l  m e g re n d e zé s re .
A P o lito ló g ia i K lu b  k ö v e tk e ző  

v e n d é g e  o k tó b e r  28-án, h é tfő n  
L en g y e l L ászló . A k lu b  e z u tá n  
n o v e m b e r  13-tól k é th e te n k é n t  
s z e rd á n  a  M a k a re n k o  u tc a i  s z ín 
h á z te re m b e n  m ű k ö d ik .

A K ö zm ű v e lő d és i K lu b  a S z á r
s zó -e s t u tá n  n o v . 12-től k é th e 
te n k é n t  k e d d e n  a  K in izsi u tc a i 
k lu b h e ly is é g b e n  t a r t j a  re n d e z v é 
n y e it.

A  K özép -E U rópa  K lu b  v en d ég e  
n o v e m b e r  4-én , k iv é te le s e n  h é t
fő n  K a rsa i L ászló , a  té m a :  N e m 
zeti. n e m z e tisé g i k é rd é s  és  n a g y 
h a ta lm i p o li t ik a  a  k é t  v ilá g h á 
b o rú  k ö z t K ö z é p -K e le t-E u ró p á -  
b a n . N o v e m b er 20-i v e n d é g ü n k  a  
sz lo v á k ia i m a g y a r  I ró d ia  k ö r ,  d e 
c e m b e r  4-i té m á n k  a  len g y e l 
k ö z g o n d o lk o d á s  és K ö z ép -E u ró p a . 
A k lu b  m in d e n  m á so d ik  sze rd á n  
a  M a k a re n k o  u tc a i  s z ín h á z te rm é 
b en  je le n tk e z ik .

P r o g ra m ja in k ra  e zú to n  is  sze 
re te t te l  m e g h ív ju k  az  eg y e tem  
v a la m e n n y i n o lg á rá t!

T á rs a d a lo m tu d o m á n y i K lu b

A vendég: Kovács Sándor Finn ú t
A Társadalomtudományi 

Klub egyetempolitikai klubjá
nak következő vendége no
vember 5-én kedden 19 órakor 
a Kinizsi utcai kollégium 
klubhelyiségében Kovács Sán
dor, a szervezés tanszék do
cense. A rendezvény témá
ja: Egyetemi reform, egyetemi 
demokrácia. Minden érdeklő
dőt szeretettel várunk!

Társadalomtudományi Klub

Az egyetemi KlSZ-szerve- 
zet helsinki kapcsolatának ke
retében október elején Finn
országban járt a Becsey Zsolt 
és Pócs György alkotta po
litikai delegáció, valamint a 
11 finn egyetemista tavaszi 
szakkollégiumi vendégeskedé
sének viszonzására a Rajk 
László Szakkollégium 11 tagja.

A l t a l a n o s

K A M  T D K
J e l e n t k e z é s i  h a t á r i d ő :

n o v e m b e r  2 3 .

Az egyetemi konferenciát 
megelőzően idén is megren
dezzük az általános kari 
TDK-t. A 15-20 perces elő
adásokat 1985. december 5- 
én, csütörtökön délután tart
juk.

A november 25-i jelentke
zési határidőre csak 3-5 ol
dalas témavázlatot és iroda
in#) jegyzéket kell leadni a 
tanszéki TDK-felelősöknél, 
Így a szerzőknek lehetőségük 
nyílik arra, hogy a dolgoza
tokkal kapcsolatos észrevéte
leket, bírálatokat további 
munkájuk során figyelem
be vegyék. Külső szakembe
rekkel való kapcsolat felvéte

lére is lehetőséget tudunk 
biztosítani.

A kari TDK-n való szerep
lés az AIESEC-pontokba is be
számít, és a szakkollégisták 
félévi beszámolójaként is el
fogadható. Más karhoz tarto
zó hallgatók jelentkezését is 
örömmel fogadjuk, ha témá
juk általános kari tanszékhez 
kapcsolódik.

A tanszéki hirdetőtáblákon 
szereplő TDK-témákat figyel
mükbe ajánljuk mindazok
nak, akik nem önálló kutató
munkát terveznek. További 
felvilágosítást a kari TDK- 
felelősöktől kaphattok:

Kovács Erzsébet 
Kinizsi, 357. szoba

Felhívás
Tanulmányi versenyre

Az ipargazdaságtan tanszék 
1985. november 21-én, délután 
16 órakor tanulmányi ver
senyt rendez az ipar szak III. 
és IV. évfolyam számára. A 
verseny egyéni lesz, és az ve
het részt rajita, aki megoldja 
a tanszék által már előzete
sen kiadott feladatot, és/vagy 
megbírál egy szabadon, vá
lasztott tan anyagrészt az 
Ipargazdaságtan című tárgy
ból.

Határidő: 1985. november 11.
A versenyen, elsősorban 

nem a tananyag tételes tudá
sát kérjük számon, hanem 
inkább a pályázók rátermett
ségére, problémamegoldó és 
lényeglátó képességére, krea
tivitására építünk. A felada
tok együk részét a vállalati 
gyakorlatból vett példák, a 
másikat pedig a résztvevők 
tájékozottságára, olvasottsá
gára, verbális kifejezőképessé
gükre utaló kifejtést igénylő 
esszéjellegű kérdések teszik 
ki. Á tananyag ismeretét vil
lámkérdésekkel teszteljük.

Természetesen a III. és IV. 
évfolyam feladatai részben 
különböznek, ám az értékelés 
közös lesz. Díjazásra 3000 fo
rint álll rendelkezésre.

I. díj: 1500 Ft, II. díj 1000 
Ft, II. díj 500 Ft-

A verseny közben könyv
es más jutalmakat osztanánk 
ki az arra érdemeseknek. A 
nevezési feladattok) legjobb 
megoldásáért különdíjat aján
lunk fel.

A verseny színvonalától 
függően a legjobb helyezést 
elérők eredményét a vizsgába 
beszámítjuk.

III. éves hallgató esetében 
ha az 1-3. helyen végez, a 
gyakorlati jegy 1 egésszel, ha 
a 4-6. helyen, féllel javítható. 
IV. éveseknél az első esetben

nem kell írásbeli szigorlatot 
tenni, a másodikban 50 pont
tal indulnának az írásbeli 
szigorlaton.

Reméljük, hogy ezek az 
anyagi és erkölcsi jutalmak 
kellőiképpen felkeltik a hall
gatóság érdeklődését, és szín
vonalas verseny kerekedik ki 
együttműködésükből, mintegy 
hagyományt teremtve a ké
sőbbi évek számára.

Jó munkát íkíván az

Ipargazdaságtan tanszék

Közeleg a határidő!
Felhívjuk a leendő pályázók 

szíves figyelmét, hogy az egye
temi irodalmi, grafikai és fo
tópályázat határideje (októ
ber 31.) vészesen közeleg! Az 
5000 Ft összdíjazású pályá
zatra várjuk a pályamunká
kat!

A M ari Károly
Közgazdaságtudományi Egyetem

lapja
F e le lő s  s z e rk e s z tő :  

FA R K A SIN SZ K Y N É  H A L A ? EDIT 
S z e rk e sz tő s é g :

1093 B u d a p e s t, IX ., D im itro v  té r  I. 
T e le fo n : 114-548.

K iad ó - W rla n k ia d ö  V állalat. 
B u d a p e s t V III,, B la h a  L u jza  t é r  3. 

F e le lő s  k ia d ó s  
T IL L  IM RE 

v e z é rig a z e a td
83—8784. S z ik ra  L a p n y o m d a , 

B u d a p e s t  <
F e le lő s  v e z e tő :  

CSÖ N H FS ZO LTÁ N  
v e zé rig az g a tó

Pályázati felh ívási
A KISZ-bizottság az egyete

mi tömegsport fellendítése, az 
önálló kezdeményezések fel
karolása érdekében pályáza
tot ír ki. Nevezhet minden 
olyan egyén vagy közösség, 
amely egy-egy tömegsportren- 
dezvóny vagy rendezvénysoro
zat megszervezését, lebonyolí

tását vállalja. A pályázatra 
10 000 forint áll rendelkezés
re, amelynek odaítéléséről a 
KISZ-bizottság dönt. Nevezni 
részletes programtervvel, a fe- 
lslős(ök) megnevezésével 1985. 
december 1-ig a KlSZ-bizott- 
ságon lehet.

KISZ-bizottság

Igazoltatók és igazolványok
A történet, melyen elgondolkodtatott és írásra késztetett, 

a következő:
Hősünknek az egyik fővárosi strandon elemelik a szemé

lyi igazolványát pénztárcástul. Másnap felkeresi az állandó 
lakhely szeriint illetékes rendőrkapitányságot (200 km-t uta
zik Pestről, s bejelenti az eseményt). Mindenféle eredeti, hi
teles okmányokkal (születési anyakönyvi kivonat, különféle 
bizonyítványok, igazolványok, kitöltött adatlap, illetékbélyeg 
stb.) igazolja, hogy azonos önmagával. A fenti iratok alapján 
kiállítanak a nevére egy ideiglenes személyi igazolványt.

Másfél hónap múlva hősünket beidézik a hatósághoz. 
Új személyi igazolványt fog kapni — legalábbis ezt ígérték 
az idézésen. Hősünkkel a hatóság közli, nem elég bemutat
nia az ideiglenes szig-et, újra vinnie kell az összes olyan ok
mányt, amely alapján az ideiglenest is kiállították, plusz a 
kitöltött adatlap és az illetékbélyeg, mint az előző alkalom
m al. . .  Csak tájékoztatásul: az illető személyi adataiban 
semmiféle változás nem történt, s a rendes szig. kiállításához 
ugyanazok az adatok kellenek, amik az ideigleneshez. ..  De- 
háit a szabály, az szabály. . .  ezt írják elő a rendeletek.

Minden rendben lenne. Hősünk akkor kezd kissé inge
rült lenni, mikor közük vele, az új igazolványért jöjjön visz- 
sza egy hét múlva. Furamód, miután az ügyintézőnek el
mondja, hogy nem tud hetente 200 km-eket utazni és napo
kat hiányozni a munkahelyéről, közük vele, jöjjön vissza 
egy óra múlva. Egy óra elteltével készen az új szig., minden 
elintéződik.

Mégis, azt hiszem, nincs minden rendben. Gondoljuk 
csak végig az eseményeket logikusan, milyen következteté
sekre jutunk.

Először. A hatóság nem hisz annak az ideiglenes szig
nók, melyet maga a hatóság állított ki. Vagyis a hatóság bi
zalmatlan önmagával, illetve ügyintézőivel szemben.

Másodszor. A hatóság nem hisz az állampolgárnak, aki a 
hatóság által kiadott igazolványt bemutatja. Tehát elkép
zelhetőnek tartja a hatóság a honpolgárról, hogy az, okiratot 
hamisítson. Máskülönben nem kellene az igazolványt igazolni!

Harmadszor. A hatóság „visszaél” hatóság mivoltával, 
érezteti az állampolgárral alávetettségét, kiszolgáltatottságát. 
Miért kell egy hetet várakozni arra, amit (mint kiderült) egy 
óra alatt is meg tud csinálni?

Budai János

önmegvalósítás

M o ttó : „ T . H a llg a tó k !  A 
g y o rs a b b  k iszo lg á lá s  é rd e k é 
b e n  a  m e n z a  ta n á r i  é tk e z ő 
jé t  (p é n z tá rá t)  11.30—13.30 ó ra  
k ö z ö tt  c sa k  az  e g y e tem  d o l
gozó i v e h e t ik  ig é n y b e !  13.30 
ó r a  u tá n  a  t a n á r t  é tk e ző  a 
h a llg a tó k  s z á m á ra  is  re n d e l
k e z é s re  á ll.

M enza  V eze tő ség e”

Álmodtam . . ,  Hosszú, kí
gyózó sor. Pénztár 1.-től a 
Boráros térig. A sorban opti
mista arcok. A sor mellett 
sietős léptekkel idősebb urak 
osonnak el, némelyik sötét

PRE-KEN KUPA
A jövő évi KÉN előtt né

hány héttel, mintegy bemele
gítésként, a tömegsport nép
szerűsítése érdekében sport- 
versenyeket rendezünk egyete
münkön. Ezen versenyekre 
várjuk csoportok, baráti tár
saságok, spontán csapatok je
lentkezését. A jelentkezők szá
mától függően írunk ki ver
senyeket különböző sportágak
ban.

A győztesé a PRE-KEN 
KUPA!
MKKE KISZ-bizottság és a 

KEN-szervezők

talárban, fényes, láncon csün
gő medállal a nyakában, va. 
lami távoli, kevesek által el
érhető cél felé. Így talán be
juthatnak.

A sor lép egyet. . .
Pénztárosnő I. kissé meg

gyötört, haja kócos. Kezének 
öt ujján gyűszű. Van neki 
tartalék gyűszűje is. Előtte 
üres tányérok.

— Ez rántott szelet, sült 
krumplival — állítják neki. 
Mellettük többen helyeselnek. 
Ők még látták. Annak idején.

A sor lép egyet. . .
A következő csoport a meleg 
ételek orvosilag hátrányos 
voltáról tart rögtönzött kon
ferenciát. Idejük és kihűlt 
ételük van.

Pénztárosnő 11. egyetlen 
kétforintosát fényesíti. Tized- 
jére. Egy ételkiosztó kedélye
sen cseveg az öregurral. Az 
ráér. Előtte fiatal adjunktu
sok, tanársegédek sora, sze
mélyigazolvánnyal a kezük
ben.

A sor lép egyet. . .
Az öregúr valakit beenge

dett. Az illető büszkén bevo
nul. Csak jobb itt, mint a 
Zsil utcában — sóhajt. De 
tessék igyekezni, mindjárt 
fél egy!

A sor lép egyet..'.
Tényleg csak álmodtamT 

— len

■a -. infixAiű

„Jó szerencsét!”

Murphy különös
Életünket sok esetben csak 

a fonákjáról ismerhetjük meg 
igazán. Egy-egy szó, mondat, 
megfigyelés — bármilyen 
megdöbbentő legyen is — 
gyakran találóbban leírja a 
körülöttünk zajló dolgokat, 
mint több kötet aprólékosan 
megírt tudományos mű.

Találó lehet egy aforizma, 
egy — kitekert világunkra ép
pen ráülő — kitekert'igazság, 
vagy bolondságnak tetsző gon
dolat. De nem kell megijed
nünk: egy ilyen világban 
gyakran a bolond mond iga
zat.

Térdünket csapkodva ne
vethetünk Murphy törvényein 
is, hisz a Gondolat Könykiadó 
jóvoltából már az idén ke
zünkbe vehettük Arthur Bloch 
USA-ban, 1982-ben, megjelent, 
és azóta több kiadást megért 
Murphy-törvénykönyvét. Most
a magyar fordítás sem késett 
tíz, vagy harminc évet. Talán 
ezzel akarta bizonyítani _ a 
könyvkiadó, hogy rá nem ér
vényes egyetlen Murphy tör
vény sem? De hagyjuk az él
celődést. Nyissuk fel inkább a 
sárga borítású könyvet, mely
nek bevezetőjében így ír az 
író, törvények szülője, A. 
Bloch:

„Megszólalt-e a telefon ab
ban a minutában, amikor el
helyezkedtél a vécéülőkén? 
Feltűnt-e a buszod, mihelyt 
rágyújtottál egy cigarettára? 
Esett-e aznap, amikor kocsit 
mostál; naposra fordult az 
idő, amint beszereztél egy 
esernyőt? Talán rendre meg
sejtetted, hogy ólálkodik kö
rülötted valami: egyetemes vi
lágelv játszik veled lidércet, 
karnyújtásnyira, s arra várva, 
hogy nevén szólítsd?”

Nevezzük ezt most egysze
rűen Murphy törvényének 
(Ami el tud romlani, az el is 
romlik.) Ezt az igazságot nyu
godtan tekinthetjük alaptétel
ként. Ebből a szellemből az
tán a Murphy-féle filozófia 
(Mosolyogj! A holnap rosszabb 
lesz a mánál.) ezernyi mellék- 
tétele, különböző jelenségekre

vonatkozó megfigyelése ere
deztethető.

Ezeket veszi csokorba a há
rom részre tagolt, kétszáz ol
dalas könyv. Megismerkedhe
tünk benne a „murphológia” 
megannyi ágával, többek kö
zött az irodák, értekezletek, 
hivatalok, és a mindennapi 
életre vonatkozó törvényekkel, 
és a legkülönbözőbb tudo
mányterületek specifikus jel
lemzőivel. Minden korábbinál 
mélyebben tanulmányozhat
juk az államigazgatás, és a 
bürokrácia valódi működését, 
az emberi kapcsolatokat.

A felsorolást folytathatnánk 
még az orvosi és közlekedési 
murphológiától a „pszicho- 
murphológiáig”, de nem tesz- 
szük. Ugyanis egyet kell érte
nünk a szerzővel, aki a beve
zetésben egyhelyütt kifejti: 
könyve végtelen nagyságig bő
víthető. Érvényes rá Zymurgy 
tétele, miszerint: ..Ha felnyitsz 
egy gilisztakonzervet, csakis 
egy számmal nagyobb kon
zervdobozba tudod a gilisztá
kat visszagyömöszölni.”

A Murphy-törvények tehát 
— akár a népmesék — folya
matosan változnak, bővülnek. 
Igazi, népi alkotófolyamat 
eredményeként születnek, ta
lán külörjös, de bárki megpró
bálkozhat „a törvényalkotás
sal”. Csak tapasztalatok és 
kellő fantázia kell hozzá.

Minden olvasó jól szórakoz
hat a könyv frappánsan meg
fogalmazott tételein. Szemlé
letük, derűs és mindig a rosz- 
szabb eshetőségre számító vi
láguk szentségtörő módon 
„komoly dolgokat” forgat ki. 
Azonnal beássuk magunkat e 
törvények rejtelmeibe, ha kö
vetni próbáljuk Murphy szel
lemiségét, akkor egyre elgon- 
dolkodtatóbb ez a fintorgó, ba
rátságos világ. A törvények — 
és a murphológia — alapvető 
talánya ugyanis a következő:

„Az optimista azt hiszi, a 
a lehető világok legjobbikában 
élünk. A pesszimista attól fél, 
hogy csakugyan abban élünk.”

Tóth

Felcsigázva


